
رد پاى مافيا  پشت پرده 
متادون درمانى 

خانه ملت:عضو كميسيون اجتماعى مجلس با بيان 
اينكه شيوه هاى رايج در ترك اعتياد معتادان تأثيرى 
ندارد، گفت: استفاده از برخى داروهاى ترك اعتياد 
بيشتر از مواد مخدر، اعتياد ايجاد مى كند. عليرضا 
محجوب  گفت: اينكه درحال حاضر توســط برخى 
پزشــكان در مراكز ترك اعتيــاد داروهايى تجويز 
مى شود، كمتر از مواد مخدر نيست و همين شربت ها 
و داروها گاهى سبب اعتياد مى شود؛ به عنوان  مثال 
شربت متادون از ماده مخدر ترياك اعتياد بيشترى 
دارد. وى افزود: درحال حاضر با بازرسى هاى صورت 
گرفته مشخص شده اســت كه مافيا در پشت پرده 
اســتفاده از متادون فعاليت دارند، بنابراين موضوع 
ترك اعتياد ساده نبوده و بايد جهان بينى و ديدگاه 
يك فرد معتاد را نســبت به خطــرات موادمخدر 
تغيير داد. محجوب گفت: افرادى كه درحال حاضر 
دركمپ هاى ترك اعتياد فعاليت مى كنند، اقدامى 
درجهت تغيير تفكر و ديدگاه يك فرد معتاد انجام 

نمى دهند.

تنها حدود 2 درصد فرزندان، 
والدين «سالمند» خود را 

حمايت مى كنند
ايسنا:رئيس مركز تحقيقات ســالمندى دانشگاه 
علوم بهزيستى و توانبخشــى با بيان آنكه بر اساس 
آمار سال گذشته 8/3 درصد از جمعيت كشور ايران 
را سالمندان بالاى 60 سال تشكيل مى دهند، افزود: 
با توجه بــه آمارهاى امروزى در حوزه ســالمندى 
مى توان حدس زد كه در ســال 1404، ايران از نظر 
ســالمندى در وضعيت خوبى قرار نخواهد داشت. 

احمد دلبرى در خصوص «ســند واحد سالمندى» 
در كشــور، گفت: سند واحد ســالمندى در كشور 
بعد از گذشت سال هاى بسيارى از طرح آن، ميان 
وزارت بهداشت و رفاه در  رفت و آمد است، به طورى 
كه در همه اين ســال ها اين ســند واحد به مرحله 
اجرا نرسيده است. وى افزود: امروزه فقط حدود 2 
درصد از فرزندان افراد ســالمند، پدر يا مادر خود را 
مورد حمايت قرار مى دهند؛ اين درحالى اســت كه 
بر اساس پيش بينى هاى انجام شده، پس از گذشت 
چند سال خانواده ها ديگر توان حمايت و مديريت 
سالمندان خود را نخواهند داشت، بر همين اساس 
براى حمايت و كنترل سالمندى به برنامه هاى بسيار 

جدى و دقيق نياز است.

دانش آموزان استثنايى در 
مدارس عادى موفق ترند

فارس:رئيــس ســازمان آمــوزش و پــرورش 
استثنايى كشور از فعاليت 28 مركز شبانه روزى 
ويژه دانش آموزان با نيازهاى ويژه در كشور خبر 
داد و گفت: اين دانش آمــوزان در مدارس عادى 
موفق تر هســتند. مجيد قدمى اظهار داشــت: 
سياست ما، توســعه مدارس شبانه روزى نيست 
چون تبعات تربيتى دارد و اين كودكان نياز دارند 
كه در كنار خانواده باشند. وى ادامه داد: سياست 
اول ما اين است، در روستاهايى كه مدرسه نداريم، 
كمك كنيم تا ســرويس اياب و ذهــاب تأمين 
شــود و دانش آموزان از روستا به شــهر بيايند. 
قدمى توضيح داد: تا مسيرهاى 30 كيلومترى، 
سرويس اياب و ذهاب پيش بينى مى شود و براى 
مسيرهاى طولانى تر، دانش آموزان با نيازهاى ويژه 

به مدارس استثنايى هدايت مى شوند. 
قدمى گفت: حدود 74 هزار دانش آموز در مدارس 
استثنايى داريم و بين 50 تا 55 هزار دانش آموز با 
نيازهاى ويژه در مدارس عمومى (عادى) تحصيل 
مى كنند. وى تصريح كرد: فراموش نشــود، در 
مدارسى كه دانش آموزان استثنايى حضور دارند، 
معلم كلاس، اولياى مدرســه و دانش آموزان آن 

مدرسه هم بايد آموزش ببينند.

افزايش 10 درصدى 
حق الزحمه دستياران پزشكى

ايسنا:قائم مقــام معاون آموزشــى وزير بهداشت 
گفت: بنا به پيشنهاد اين معاونت و بر اساس تصويب 
هيئت امنا دانشگاه هاى علوم پزشكى، حق الزحمه 
دانشــجويان پزشــكى در مقطع كارورزى و حق 
 P.h.D الزحمه دســتياران دوره هاى تخصصى و
حداقل به ميزان 10درصد افزايش يافته است. دكتر 
حميد اكبرى گفت: البته در برخى از دانشــگاه ها 
هيئت امنا بــا افزايش اين مبالغ به ميزان بيشــتر 
از 10 درصد نيــز موافقت كرده انــد. دكتر اكبرى 
اضافه كــرد: به لحاظ نقش و وظيفه ســنگينى كه 
دســتياران دوره هاى تخصصى در به ثمر رسيدن 
طرح تحول داشته و اين قشر ضمن پرداختن به امر 
خطير آموزش در ارائه خدمات نيز نقش ســنگينى 
ايفا مى كند  معاونت آموزشــى پيشــنهاد افزايش 
مقررى تحصيلى ايشان را به ميزان بسيار بيشترى 
به هيئتهاى امناى دانشگاه ها پيشنهاد كرده است و 
خوشبختانه اين پيشنهاد مورد استقبال هيئت امنا 
قرار گرفته و تاكنون حداقــل به ميزان 10 درصد و 
در برخى از دانشگاه ها به ميزان بيشتر مورد تصويب 

قرار گرفته است. 

اعتصاب سفر استقلال خوزستان به 
عمان را  لغو كرد

شوك اهوازى ها به آسيا 

ورزش/ بازيكنان استقلال خوزستان چند 
روزى است در اعتصاب هستند و صبح ديروز 
براى سفر به تهران در فرودگاه حاضر نشدند. 

آنها عقيده داشتند مسئولان بايد مبلغى...

خط قرمز/  اعضاى بانــد «بچه محل ها» 
كه براى خوشــگذرانى هاى شــبانه، اقدام 
به ســرقت خودروهاى مــزدا 3 در تهران 

مى كردند، در عمليات تعقيب و...

1214
جزئيات انهدام باند سارقان خوش 

اشتهاى مزدا 3 در پايتخت 

پاسخ به يك پرسش و شك بيهوده
در ميان پيامك هايى كه در صفحه دوم روزنامه قدس به چاپ مى رسد 
و صداى مردم است و هم قلمان من در اين روزنامه آگاهى دارند، من از 
ســال 1388 كه همكارى خود را با قدس آغاز كردم، پيوسته از دبيران 
وقت گذشته و رجال درخواست كرده ام به اين ستون محل بيشترى براى 

بازتاب نظرات و خواسته ها و شكايات مردم داده شود.
پيامى نظرم را جلب كرد كه خواننده محترمى نوشته بود: «نمى دانم اين 
آقاى معتضد مورخ سالم و صادق چه ناراحتى با وزير مسكن و شهرسازى 

دارد كه بيشترين نوشته هايش مربوط به آخوندى است؟»
از اينكه دو صفت سالم و صادق را درباره من به كار برده ايد بسيار خشنود 
و مباهى شــدم. وقتى مرا ســالم و صادق مى انگاريد كه حدستان هم 
درست است و مى بينيد و متوجه هستيد نام من در هيچ فهرست نجومى 
چه حقوق بگيران و چه ملك داران وجود ندارد و هيچ برچسبى به من 
الصاق كردنى نيست، پس پاســخ خود را دريافت داشته ايد؛ در پاسخ 
بگويم من آقاى آخوندى و مقام هايى نظير او را نه ديده ام نه مى شناسم 
و نه درخواستى از آنان داشته و دارم. آنچه مرا به نوشتن و انعكاس اين 
مطالب وامى دارد شكايات و خواسته هاى مردم است و نه دلايل شخصى.
به دليل اين است كه با ميليون ها مردمى كه گرفتار تأمين معاش و مسائل 
و معضلات روزمره هستند، درد مشــترك دارم يا در گذشته همه اين 

مسائل و معضلات سرريز زندگى من شده و درد مردم را حس مى كنم.
من از گفته هــاى آقاى اســحاق جهانگيرى كه موضــوع دختر بيكار 
تحصيلكرده مظلوم وزير آموزش و پرورش را در مناظره گفت كه 200 
ميليون تومان پوشاك بچه از خارج وارد  كرده به هيچ وجه خوشم نيامد.
از گوشــه و كنار شــنيدم كه اين پوشــاك را به قيمت بســيار گرانى 
مى فروخته است؟ واردات پوشــاك يعنى تعطيل شدن هزاران كارگاه 
توليد پوشاك كه در بيشــتر آنان زنان و دختران كارگر سرگرم كارند و 
نانى به دست آورده از راه حلال مى خورند. آنچه مرا به درد مى آورد حس 
اشرافيت و رفاه طلبى و بى دردى بيشتر وزيران كابينه اى است كه چون 
بسيار متمول و دولتمندند و در رأس شركت هاى بزرگ قرار گرفته اند از 

مشكلات و بدبختى هاى مردم غافلند.
شنيده ام در كشور اروگوئه رئيس جمهور آن كشور از فقيرانه ترين وسايل 
زندگى استفاده كرده و با اتومبيلى كهنه رفت و آمد مى كند. كشور فرانسه 
از قرن شانزدهم ميلادى خاســتگاه تجمل، لباس هاى گرانبها، وسايل 
خانگى گران، عطرهاى عالى و قصرهاى مرمرين خيره كننده است، اما 
مى بينيم كه آقاى امانوئل ماكرون، رياست جمهورى جديد اين كشور 
لباس (كت و شلوار) معمولى به بهاى 450 يورو كه براى اروپايى ها گران 
نيست و عادى است از بازار لباس فروش ها مى خرد و به تن مى كند و به 
همه نشان مى دهد كه ميل ندارد مانند سلف خود «اولاند» تجمل گرا و 
اشرافى باشد (اولاند به داشتن حرمسرايى از سه زن متهم بود و مطبوعات 
آبرويش را بردند) آمريكايى ها ترامپ را كه تجمل و كاخ ها و هواپيماها و 

اتومبيل هايش را به رخ مردم مى كشاند، مسخره مى كنند.
علت مخالفت من با وزير راه و شهرسازى مخالفت او با مردم فقير و كم 

درآمد، كارشكنى هايش درخصوص مسكن مهر است.
من مدت كوتاهى حدود ســال هاى 1344 تا 1347 مستأجر بوده ام، 
سپس مدت 9 ســال مســتأجر خانه ناخواهريم بوده ام كه در نهايت 
انسانيت و مهربانى با من و همسرم رفتار مى كرد. از سال 1356 با وام كم 
بهره اى كه از بانكى گرفتم و با اندوخته اى كه از كار در مطبوعات، راديو 
و تلويزيون و كتاب نويسى گرد آورده بودم، آپارتمانى در شمال تهران، 
حدود خيابان نفت به بهاى 750 هزار تومان (110 متر 750 هزار تومان) 
خريدارى كردم كه در سال 1377 آن را فروختم و از بهاى آن به اضافه 
اندوخته اى از محل حق التأليف كتاب هايم، نمايشنامه هاى راديويى و 
پروژه هاى تحقيقاتى آپارتمان بزرگ ترى در شمال شهر خريدم به بهاى 

حدود 70 ميليون تومان، آرى 70 ميليون تومان.
در سال 1356 كه آپارتمان اولى را خريدم يك دستگاه تويوتا كرونا به 
بهاى 72 هزار تومان خريدارى كردم كه حدود 25 ســال زير پايم بود. 
پس مى بينيد كه همه چيز عادى بود، نرخ ها منطقى افزايش مى يافت. 
نرخ يك پرس چلوكباب عالى برگ در سال 1320 هـ.ش برابر آنچه در 
روزنامه اطلاعات آن زمان از سوى شهردارى اعلام شده 6 ريال، كوبيده 
5 ريال و چلوخورش 4 ريال بود. در سال 1352 يعنى 32 سال بعد نرخ 
چلوكباب در رســتوران هاى غيرلوكس 60 ريال، كوبيــده 25 ريال و 

چلوخورش 25 ريال بود.
چرا بايد امروزه بهاى آپارتمان مترى 5 تا 10 ميليون تومان باشد؟ وقتى 
هم كه دولتى مى آيد و در چارچوب قوانين مدون كشور و برپايه وصيت 
و فرمان امام(ره) مسكن مهر مى سازد كه ميليون ها تن از شهروندان كم 
بضاعت اين مملكت داراى خانه و سرپناه شوند، وزيرى سربلند مى كند 
كه خير اين طرح فاجعه است، مزخرف اســت به درد نمى خورد، طرح 

كمونيستى است.
من آقاى دكتــر احمد توكلى را نــه ديده نه مى شناســم. از طريق 
آقاى دكتــر صادق زيبا كلام كه ســلام و عليكى با هــم داريم و در 
ميزگردهايى در راديو و تلويزيون با هــم بوده ايم (دختر آقاى دكتر 
همســر پســر آقاى دكتر توكلى اســت) تا حدودى به رك گويى و 
شفافيت ايشــان واقف شــده ام. آقاى دكتر توكلى شخصيتى است 
كه حرف هايش مورد وثوق اســت. ايشــان گفته كه هم وزير راه و 
شهرســازى و هم وزير صنعت و معدن و تجارت داراى بيش از 100 
شركت هستند. شــخص ديگرى از نمايندگان گفته يك وزارتخانه 

بايد امور شركت هاى اين دو وزير را جمع و جور كند.
علت انتقادهاى دائمى من از اين دو وزير اين است كه علاقه اى به اجراى 
وظايف خطير خود ندارند. آقاى آخوندى طرح مســكنى ارائه كرده كه 
با نهايت تأسف ديدم آقاى اسحاق جهانگيرى هم در گفت و گوى خود 
با شبكه دو و شــبكه خبر بدان اشــاره كرد: خريداران مسكن در طرح 
مســكن اجتماعى آورده اى بياورند تا 160 ميليون تومان وام 25 ساله 
بگيرند. اين آورده لابد بايد 100 ميليون تومان باشد، از كجا زوج جوانى 
كه مى روند هر كدام وام 5 ميليونى بــراى ازدواج بگيرند، قادرند 100 
ميليون تومان آورده، بياورند تا اين مبلغ يك ســال در بانك بخوابد و با 
بهره 12 درصد 160 ميليون تومان (گويا مبلغش همين اندازه اســت) 

به آنان پرداخت شود.
من مشكل خصوصى و شخصى با آقاى آخوندى ندارم. كار من فقط تاريخ 
نويسى نيست. از سال 1339 روزنامه نگارم و وظيفه اصلى روزنامه نگار، 
انتقاد و موشــكافى و زير ذره بين گذاشتن دردها و مشكلات و مصائب 

مردم و كشور است.
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مديركل دفتر كودكان و نوجوانان سازمان 
بهزيستى كشور اعلام كرد

«شهريه» مهدهاى  كودك كمتر از 15 
درصد افزايش مى يابد

ايسنا: مديركل دفتر كودكان و نوجوانان سازمان بهزيستى كشور گفت: 
شهريه مهدهاى كودك تحت پوشش سازمان بهزيستى به طور ميانگين 
كمتر از 15 درصد افزايش خواهد يافت. محمد نفريه گفت: در حال حاضر 
نرخ نهايى را مشــخص نكرده ايم اما ميانگين كمتر از 15 درصد افزايش 
شهريه خواهيم داشت و نرخ نهايى تا پايان خرداد ماه اعلام خواهد شد. وى 
افزود: شهريه مراكز مهدكودك نوپايان، شيرخوارگان و نوباوگان با يكديگر 
متفاوت است؛ اين در حالى است كه بيشترين افزايش شهريه براى گروه 
شيرخوارگان خواهد بود.  نفريه در ادامه با بيان آنكه تمام قيمت ها از سطح 
استان با توجه به وضعيت اقتصادى استان برآورد مى شود، گفت: در نهايت 
با در نظر گرفتن تورم، نرخ نهايى اعلام مى شود. وى در ادامه با بيان آنكه 
قيمت اجاره، محل و مكان مهد كودك نيز در نرخ شهريه تأثيرگذار است، 
گفت: تورم مسكن با تورم كلى كه اعلام مى شود متفاوت است، بنابراين 

نوع ساختمان مهدكودك نيز در تعيين نرخ نهايى تأثيرگذار خواهد بود.

نايب رئيس كميسيون قضايى و حقوقى 
مجلس خبر داد 

برخورد قاطعانه اى با دانه درشت ها در 
تصاحب اراضى نمى شود

خانه ملت: نايب رئيس كميسيون قضايى و حقوقى مجلس گفت: هيچ 
برخورد قاطعانه اى با دانه درشت ها در تصاحب اراضى ملى نمى شود.

يحيى كمالى پور با اشاره به اينكه گاهى افراد به شكل غيرقانونى و با 
رانت اراضى ملى را تصرف مى كنند، افزود: متأسفانه برخوردها با اين 
افراد به درستى انجام نمى شود، اما فردى كه اقدام به خريدارى چندين 
زمين مى كند متهم به زمين خوارى مى شود. وى افزود:درحال حاضر 
درصد بزرگى از جنگل ها، كوه ها و منابع طبيعى تصرف شده است، بايد 
مشخص شود مجوزها براى اين ساخت و سازها چگونه دريافت شده 
است، البته مشخص اســت كه همكارى و تعامل دستگاه هاى متولى 
صورت گرفته اســت، بنابراين برخوردهاى موردى، صنفى، مقطعى و 
شخصى با زمين خوارى كارســازنبوده و بايد برخوردها درهمه ابعاد 
با تمامى متخلفان باشــد. وى افزود: براى مقابله با دانه درشت ها در 

تصاحب اراضى ملى عزم جدى وجود ندارد.

معاون وزير بهداشت:
13 ميليون جوان ايرانى 

در سن ازدواج هستند
ايسنا:معاون بهداشتى وزارت بهداشت گفت: 30 درصد جمعيت كشور 
را جوانان تشكيل مى دهند. به گزارش ايسنا، دكتر على اكبر سيارى با 
بيان اين مطلب افزود: ايران در دوران طلايى جمعيت قرار دارد؛ يعنى 
با جمعيت مولد و درحال كار روبرو است. 30 درصد جمعيت كشور را 
جوانان و 60 تا 70 درصد را افرادى كه آماده اشتغال هستند، تشكيل 
مى دهند. لذا فرصت خوبى در اختيار كشور است تا از اين فرصت كه 
مانند ابرى بر كشور سايه افكنده، اســتفاده كند. وى گفت: اكنون با 
وجود اينكه نرخ بارورى كاهش پيدا كرده، سالانه حدود يك ميليون 
و پانصد نفر به جمعيت كشــور افزوده مى شود كه فرصت خوبى است 
و دغدغه وزارت بهداشــت هم اين بوده كه به همين تعداد كودك، با 
زايمان آسان متولد شوند و از مرگ نابهنگام نوزادان جلوگيرى شود. 
معاون بهداشت وزارت بهداشت با بيان اينكه 3 ميليون زوج نابارور در 
كشور وجود دارند، تصريح كرد: در طرح تحول سلامت، زوج هاى نابارور 

تحت حمايت هاى مالى و درمانى قرار گرفته اند.

مريم احمدى شيروان: عضو هيئــت علمى و مدير دفتر 
ارتباط با صنعت انستيتو تحقيقات تغذيه اى و صنايع غذايى 
كشور معتقد است با توجه به نقش صنايع غذايى در سلامت 

جامعه، بايد پويش غذاى آماده سالم در كشور ايجاد شود.
دكتر عزيزاالله زرگران در گفت وگو با قدس مى افزايد: روند 
افزايشى تأمين غذا نه تنها در ايران كه توسط صنايع غذايى 
در كشــورهاى در حال توســعه نيز درحال تداوم است. به 
عنوان مثال ميزان افزايش ارزش خرده فروشى سرانه بين 
سال هاى 2000 تا 2015 در چين 192 درصد، ويتنام 166 
درصد، تايلند 65 درصد و هندوستان 54 درصد رشد نشان را 
مى دهد. بنابراين در كنار انتقاد و بدگويى از فست فود ناسالم، 
بايد در اين خصوص به صنعت غذا جهت دهى شود تا سرعت 
رشد مشكلات ناشى از تغذيه ناسالم كنترل شود. از مهم ترين 

مشكلات موجود در فست فودهاى امروزى كشور مى توان 
به ميزان عوامل خطر تغذيه اى بيمارى ها به خاطر محتواى 
نمك و چربى بالا و استفاده از مواد اوليه ناسالم و نامرغوب 
مانند روغن هاى نامناســب و فرآيند سرخ كردن طولانى و 

همچنين حضور برخى نگهدارنده ها اشاره كرد.
اين استاد دانشگاه مى گويد: فست فود ناسالم اگر به عنوان 
بخش ثابتــى از رژيم غذايى درنظر گرفته شــود، مى تواند 
دريافت چربى و نمك را افزايش دهد. بار منفى كه از كلمه 
فست فود ايجاد مى شــود ناشــى از همين موضوع است. 
بنابراين به نظر مى رســد باتوجه به افزايــش تقاضا در اين 
بخش، اگر وضعيت فعلى فست فود در كشور به همين شكل 
باشد، در سال هاى آينده با گســترش فزاينده اضافه وزن و 
چاقى روبه رو خواهيم بود كه خود منشأ و ريشه بسيارى از 

مشكلات خواهد بود. 
وى در ادامه اضافه مى  كند: بيمارى هاى غير واگير، با توجه به 
عوارضى كه در انسان ايجاد مى كنند و همچنين هزينه هاى 
بالايى كه بر دولت ها بخصوص كشورهاى كمتر توسعه يافته 
و در حال توسعه تحميل مى كنند، از مهم ترين چالش هاى 
حوزه سلامت و توسعه قلمداد مى شوند. اين بيمارى ها بر اثر 
عوامل غير عفونى ايجاد مى گردند. بيمارى هاى قلبى عروقى، 
ديابت و انواع ســرطان از مهم ترين بيمارى هاى غيرواگير 

محسوب مى شوند. آمار ارائه شــده توسط سازمان جهانى 
بهداشت نشــان مى دهد بيمارى هاى غير واگير به عنوان 
نخستين عامل مرگ و مير، مسبب 38 ميليون (68٪) از 68 
ميليون مرگ و مير گزارش شده است. همچنين اين سازمان 
پيش بينى كرده است در سال 2020، حدود 73 درصد از 
كل مرگ و مير، ناشى از بيمارى هاى غيرواگير خواهد بود. از 
سوى ديگر، ميزان ضرر و زيان اقتصادى ناشى از بيمارى هاى 
غير واگير در بازه 2015-2011 از سوى سازمان بهداشت 

جهانى حدود 7 تريليون دلار برآورد شده است .
زرگران در ادامه مى گويد: با توجه به گزارش سازمان جهانى 
بهداشــت در ايران حدود 46/11 درصد از مرگ و مير ها با 
بيمارى هاى قلبى و عروقى مرتبط شــده است. با توجه به 
آمارهاى ارائه شده از سوى مركز مديريت بيمارى هاى غير 
واگير وزارت بهداشت، براســاس آخرين پيمايش كشورى 
عوامل خطــر بيمارى هاى غيرواگير كه در ســال 90 و در 
تمام استان ها انجام شده است، تغذيه ناسالم، پس از مصرف 
دخانيات به عنوان مهم ترين عامل مرگ هاى زودرس بين 

30 تا 70 سال معرفى شده است.
وى در پايان با اشــاره بــه توصيه اكيد ســازمان جهانى 
بهداشت درباره مصرف نمك مى افزايد: سازمان بهداشت 
جهانــى توصيه نموده اســت كه ميزان روزانــه دريافت 
نمك تا حــدود پنج گــرم در روز و ســديم دريافتى نيز 
تا حد 2000 ميلــى گرم كاهش يابد. ايــن ميزان جهت 
بزرگسالان ارائه شده اســت و در كودكان، بنا بر نيازهاى 
كالريك، كمتر اســت. آمارهاى مختلفى در مورد مصرف 
روزانه نمك از سوى ســازمان هاى مختلف ارائه مى شود 
اما در اينكه ايرانيان حداقل دو برابر ميزان توصيه شــده 
سازمان بهداشت جهانى نمك مصرف مى كنند، اكثر اين 
آمارها، اتفاق نظر دارند. به عنوان مثال در گزارش منتشر 
شده توسط انســتيتو تحقيقات تغذيه اى و صنايع غذايى 
كشور در سال 1395، ميزان ميانگين دريافت سديم در 
بزرگسالان شــهر تهران بيش از 3700 ميلى گرم در روز 
اعلام شد كه با مقدار توصيه شده سازمان بهداشت جهانى 

( 2300 ميلى گرم) بسيار متفاوت است.

يك مسئول انستيتو تحقيقات تغذيه اى و صنايع غذايى كشور در گفت و گو با قدس:
تغذيه ناسالم دومين عامل مهم مرگ هاى زودرس است

  جامعه/ محبوبه على پور      امسال مراسم روز اهداى 
عضو، بدون حضور ســفير هشت ساله آن دكتر افشين 
يداللهى برگزار خواهد شد؛ شــاعرى كه قرار بود ترانه 
سراى سرود ملى اهداى عضو باشد؛ حال چند ماه است 
كه لب فروبسته اما همه ما هنوز هم مى توانيم به جاى او 
طنين زندگى سربدهيم، زيرا همين روزها هر سه ساعت 
يك بيمار نيازمند پيوند عضو به دليل نبود اهدا كننده 

جان خود را از دست مى دهد.
*70 درصد خانواده ها بــه اهداى عضو رضايت 

دارند
حجم سنگين اعداد و لحظه ها را مى توان در سايت«انجمن 
اهداى عضو »ملموس تر حس كرد. وقتى مقابل چشمانت 
اين جملات رديف مى شــود كه « هرفــرد مرگ مغزى 
مى تواند جان هشت نفر را نجات دهد»، « درحال حاضر 
27081 نفر درانتظار پيوند هستند»،« در هر10 دقيقه 

يك نفر به فهرست انتظار اضافه مى شود.»
دكتر كتايــون نجفى زاده، مديرعامــل انجمن اهداى 
عضو ايرانيان با اشــاره به اهميت فرهنگ سازى دراين 
باره مى گويد: اهداى عضو برخلاف ديگر امور پزشكى 
و درمانى در ســه ضلع بيمار، كادردرمان و تجهيزات 
پزشكى خلاصه نمى شود، زيرا كه در اين روند چنانچه 
متقاضى پيوند و مورد مرگ مغزى نيز وجود داشــته 
باشــد و كادر درمان و تجهيزات پزشكى حاضر باشند، 
مهم ترين عنصر خانواده بيمار مرگ مغزى محســوب 
مى شود؛ از اين رو در مقوله اهداى عضو فرهنگ سازى 
اهميتى جدى دارد تا جامعه را براى مشاركت و همراهى 
در اين اتفاق آماده و راغب ســازد؛ البتــه در اين حوزه 
اقدامات ارزشمندى در ســطوح و در نهادهاى مختلف 
صورت گرفته كه مى توان به حمايت هاى رســانه ملى 
و همراهى فرهيختگان، هنرمندان و ورزشكاران اشاره 
كرد. چنان كه سال 84 حدود 5 تا10 درصد خانواده ها 
به اهداى عضو عزيزشان رضايت مى دادند كه اين رقم 
در كل كشور به طور متوسط به 70 درصد رسيده است. 
از اين رو معتقدم اين تحول و فرهنگ سازى تنها حاصل 
تلاش هاى حوزه سلامت نيســت بلكه ثمره مشاركت 

همه ارگان ها و آحاد مردم جامعه به شمار مى آيد.
*رشد جايگاه ايران به رتبه 31

هرســاله بيش از 5000 مورد مرگ مغزى در كشور ما 
اتفاق مى افتد كه نيمى از آن ها را مــى توان به عنوان 
اهدا كننده عضو قرار داد، اين درحالى است كه تنها 25 

درصد اين موارد به اهداى عضو مى انجامد.
رئيس اداره شــبكه فراهم آورى اعضاى پيوند وزارت 
بهداشت خاطر نشان مى كند: گرچه روند اهداى عضو 
در كشور ما رو به افزايش بوده و توانستيم جايگاه خود 
را درجهان ارتقا ببخشيم و از رتبه 42 در 10 سال قبل 
امروزه در جايگاه 31 جهان قــرار بگيريم اما همچنان 
نيازمند بهبود اين وضعيت هستيم، چراكه با توجه به 
قابليت هاى فرهنگى كشور ما كه جامعه اى نوعدوست 
و ايثارگر هستيم و همچنين فزونى تعداد موارد مرگ 
مغزى مى توان ايــن آمار را افزايــش داد، زيرا در حال 
حاضر روزانه بين هفت تا ده بيمار متقاضى پيوند عضو 

به دليل نرسيدن عضو پيوندى 
فوت مى كنند.

*كارت اهداى عضو كمتر 
از 10 درصد جمعيت

آمــار جهانى دربــاره اهداى 
اعضاى بيمــاران مرگ مغزى 
20 نفــر در يك ميليــون نفر 
است كه اين رقم در كشورى 
نظير اســپانيا كه بيشــترين 
آمار اهداى اعضــاى بيماران 
مــرگ مغــزى را داراســت، 
رقمى نزديك به 34/3 نفر در 
يك ميليون است. اين رقم در 
آلمان 8/15 نفر است و برزيل 
و لوكزامبــورگ، به ترتيــب، 
بــا 9/9 و 6 نفر بــه ازاى هر 

يك ميليون نفر در انتهاى فهرســت قرار دارند؛ البته 
تلاش هاى انسان دوستانه بســيارى درسراسر جهان 
نيز شكل گرفته است، چنان كه در اين زمينه جمعيت 
«من أحياها» وابسته به حزب االله لبنان نيز فعاليت خود 
را آغاز كرده اســت. اين در حالى است كه آمار رسمى 
شوراى ملى پيوند اعضا در لبنان نشان مى دهد كه در 
پنج سال گذشته موارد پيوند كليه به رشد پنج برابرى 
رسيده است.كشــورهاى مختلف براى رشد آمارهاى 

خود راهكارهاى متعددى دارند.
 كتايون نجفى زاده با اشاره به شــيوه هاى حضورى و 
ســامانه هاى مجازى  براى صــدور كارت اهداى عضو 
اضافه مى كند: درحال حاضر حــدود 4 ميليون كارت 

اهداى عضو در كشور صادر 
شــده اســت. درحالى كه 
در آمريــكا 46 درصد افراد 
بزرگســال متقاضى اهداى 
عضو مى باشــد؛ همچنين 
درانگليــس يــك ســوم 
جمعيــت يادشــده كارت 
اهداى عضــو دارنــد. اين 
درحالى اســت كه در كشور 
ما كمتر از 10 درصد به اين 
مقوله رضايت نشان داده اند؛ 
البته از راهكارهايى كه باعث 
شده در جوامع ديگر به اين 
رقم متقاضــى اهداى عضو 
برســند درج اعلام رضايت 
خــود روى گواهينامه هاى 

رانندگى است. 
بنابراين براى افزايش اين ميزان رضايت در كشور خود 
انجمن اهداى اعضاى ايرانيان مســئله درج رضايت به 
اهداى عضو را مطرح و پيگيرى كرد كه قرار اســت از 
طريق هيئت دولت لايحه آن تصويب شــود، چرا كه 
هر روزه 16 هزار گواهينامه رانندگى در كشــور صادر 
مى شود كه مى تواند بسترى مناسب براى ثبت تمايل 

اهدا كنندگان عضو محسوب شود.
دكتر نجفى زاده اظهار مى كند: از دشوارترين تصميم گيرى 
ها براى خانواده ها اهداى عضو بستگانشــان اســت زيرا 
تصميم گيرى ما براى خودمان آســان تر است، از اين رو 
چنانچه خانواده ها نسبت به اين موضوع مطلع باشند با 

آرامش بيشــترى عمل مى كنند؛ بنابراين علاقه مندان 
براى مداخله دراين امر ايثارگرانه جا دارد اطرافيان خود را 

به اشكال مختلف از اين تمايل خويش مطلع كنند. 
مديرعامل انجمن اهداى عضو ايرانيان خاطرنشــان 
مى كند: بنابر توصيه وزير محترم بهداشــت، درمان 
وآموزش پزشــكى، ســامانه مركزى اهداى عضو به 
نشــانى www.ehda.center شــكل گرفت كه 
مزاياى قابل توجهى دارد نخســت اين كه اطلاعات 
فرد متقاضى اهداى عضو در دســترس تمام مراكز 
درمانى كشــور قــراردارد. در گذشــته روند ثبت 
اطلاعات متقاضيان اهداى عضو طولانى تر بود چنان 
كه فرد بايد پس از ثبت نام اينترنتى منتظر دريافت 
كارت اهداى عضو خود مى شــد، اما دراين ســامانه 
افراد مى توانند با ذخيره كردن اطلاعات الكترونيكى 
خود در جمع گيرنــدگان كارت اهــداى عضو قرار 
بگيرند؛ همچنين براى تســهيل ايــن روند از اواخر 
ارديبهشــت از طريق بات فضاى مجــازى امكانات 
ثبت نام متقاضيان دريافت كارت اهداى عضو فراهم 
شده است؛ بنابراين علاقه مندان مى توانند از طريق 
نشــانى ehdayeozv-bot@ كارت اهداى عضو 

درخواست كنند.
*پايان كلام

مرگ پايان زندگى نيست اگر ما پايان زندگى را مرگ 
ندانيم. باورداشــته باشــيم آدم هايى به جاودانگى 
مى رسند كه هر لحظه قلبشان براى زندگى ديگران 
مى تپد، هر نفسشــان به نفس ديگران وصل اســت. 
پس بياييم جان و نفس هايمــان را به ديگران هديه 

كنيم.

آنچه مى خوانيد
امــروز را روز «اهــداى عضــو ، اهــداى 
زندگى» نامگذارى كرده اند تا اين فرهنگ  
بيش از گذشــته در بين مردم ما نهادينه 
شــود چرا كه به گفته مســئولان هرساله  
بيش از 5 هزار مورد مرگ مغزى در كشور 
اتفاق مى افتد كه نيمى از آن ها را مى توان 
به عنوان اهدا كننده عضو قــرار داد اين 
درحاليست كه  تنها 25 درصد اين موارد به 
اهداى عضو مى انجامد. مديرعامل انجمن 
اهداى عضو ايرانيــان در گفت و گو با ما به 
وضعيت حال حاضر پيوند عض و در كشــور 

اشاره مى كند.

مديرعامل انجمن اهداى عضو ايرانيان در گفت و گو با قدس خبر داد

رضايت 70 درصدى خانواده بيمار مرگ مغزى به اهداى عضو
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فرهنگ

کوتاه و خواندنی

ایسنا: علی اصغــر شیرزادی گفت: جشن امضا و رونمایی اقدامی مثبت است که 
به ترویج کتاب خوانی کمک می کند. این نویسنده گفت: مراسم رونمایی و جشن 
امضا کار به جا و درســتی است که در سه چهارســال اخیر بیشتر شده است و با 
توجه به شــمارگان اندک کتاب ها، این مراســم  توانسته به نوعی به ترویج و رونق 
بخشــیدن به کتاب خوانی کمک کند. او تأکید کرد: با توجه به وضعیت بســیار 
تأسف بار شمارگان کتاب، جشن امضا و رونمایی کار مطلوب و خوبی است، اما بهتر 
است برگزارکنندگان این مراسم به آثار نویسندگان شاخص و معروف بسنده نکنند.

جشنامضابهکتابخوانیکمکمیکند

پایگاه خبری حوزه هنری: ابوالفضل زرویی  نصرآباد گفت: هرچیز خنده دار طنز 
نیست و اگر مطلبی در فضای مجازی لایک زیادی گرفت، دلیل بر خوب بودن آن 
مطلب نیست. این طنزپرداز گفت: نثری به نام »نثر بچه باحال«ها از ۲۰ سال پیش 
در نشریات نوجوان شــکل گرفت و به سرعت فراگیر شد. این نثر خودمانی است، 
کلمات و جملات آن شکســته می شود و جدی نیست. این نثر در جای خود، نثر 
خیلی خوبی است، اما همه جا مناسب نیست. از زمانی این قضیه بد شد که در شبکه 
اجتماعی هرکسی با حداقل سواد شروع به نوشتن کرد و مردم آن را لایک کردند.

لایکزیاددلیلیبرخوبنوشتننیست

تسنیم: کارولین کراسکری مترجم آمریکایی گفت: من کارم این نیست که آدم 
متعصب و فرد دارای اطلاعات غلط را به راه بیاورم، کســی که می خواهد بد فکر 
کند، بد فکر می کند. من ایران را خیلی دوست دارم و احساس می کنم اطلاعات 
درستی از ایران و ایرانیان دارم ، پس قدم خود را برمی دارم و دیگران را به تحقیق 
درباره ایران و ایرانیان تشویق می کنم.  من به نوبه خود درباره ایران اطلاع رسانی 
می کنم. نویســندگان ایرانی خیلی خوب می نویسند. اگر کتاب های ایرانی هنر 

نداشتند،  یک مترجم را این قدر جذب نمی کردند.

نویسندگانایرانیخیلیخوبمینویسند

موفقیت های علمی ایران ادامه دارد

۱۸دانشگاهکشوردرجمعبرترینهایجهان

پایگاه اســتنادی علوم جهان اسلام: سرپرست پایگاه استنادی علوم جهان اســلام)ISC(  گفت: در 
رتبه بندی لایدن در سال ۲۰۱۷ میلادی، تعداد ۱۸دانشگاه از جمهوری اسلامی ایران در جمع ۹۰۲ دانشگاه 
برتر جهان قرار گرفتند. دکتر محمدجواد دهقانی با اعلام این خبر افزود: بررسی نظام رتبه بندی لایدن در 
سال۲۰۱۷ میلادی نشان می دهد که دانشگاه علوم پزشکی شیراز، علوم پزشکی اصفهان، دانشگاه گیلان و دانشگاه آزاد 
علوم تحقیقات تهران برای اولین بار در فهرست این نظام رتبه بندی قرار گرفته اند. وی افزود: به این ترتیب تعداد دانشگاه های 
کشور حاضر در نظام رتبه بندی لایدن از ۱۴ عدد در سال ۲۰۱۶ به ۱۸ عدد در سال ۲۰۱۷ افزایش یافته است. دهقانی 
گفت: بدین ترتیب جمهوری اسلامی ایران در میان کشورهای اسلامی، بیشترین تعداد دانشگاه را و کشورهای ترکیه ۱۶ 
دانشگاه، مالزی ۵ دانشگاه و عربستان سعودی ۴ دانشگاه در این نظام رتبه بندی دارند. از کشور هند ۲۰ دانشگاه، از فرانسه 

۲۴ دانشگاه و از استرالیا نیز ۲۵ دانشگاه در این فهرست حضور دارند.
وی یادآور شــد: در ســال ۲۰۱۷ علاوه بر افزایش حضور تعداد دانشگاه های کشور، شاهد ارتقای رتبه اکثر دانشگاه ها نیز 
هستیم. به طور خاص دانشگاه تهران از رتبه ۲۲۸ در سال ۲۰۱۶ به رتبه ۱۹۵و نیز دانشگاه امیرکبیر از رتبه ۳۲۵ درسال 
۲۰۱۶ به رتبه ۲۹۲ ارتقا رتبه یافته  اند و سایر دانشگاه های کشور نیز ارتقای رتبه داشته اند. سرپرست پایگاه استنادی علوم 
جهان اسلام )ISC( گفت: لایدن از سیستم های رتبه بندی  معتبر بین المللی در کشور هلند است و هرساله به رتبه بندی 
دانشــگاه های جهان می پردازد. معیارهای این نظام به دو دســته کلی شاخص های تأثیر و همکاری های علمی تقسیم 
می شوند. اطلاعات مربوط به این شاخص ها از پایگاه داده  علوم )Web of Science(  جمع آوری می شود. در رتبه بندی 

سال ۲۰۱۷ از اطلاعات مستخرج چهارسال در فاصله زمانی ۲۰۱۵ ـ ۲۰۱۲ استفاده شده است.

خبر روز

 فرهنگ/ زهره کهندل   مســئولیت پذیری 
اجتماعی، مســئله ای اســت که این روزها کمتر 
در جامعه دیده می شــود. بسیاری به فکر منافع 
شــخصی خودشان هســتند و گاهی این منافع 
شخصی در تعارض و تضاد با منافع عمومی جامعه 
است. آنچه در این بین اهمیت دارد، ایجاد و تقویت 
روحیه دگراندیشی در بین مردم است، اما انتظار از 
جامعه دانشجویی این است که به عنوان اجتماعی 
اثرگــذار و فعــال در جامعه، مســئولیت پذیری 
اجتماعی بالایی داشته باشند. در گفت وگو با دکتر 
مجتبی صدیقی، رئیس سازمان امور دانشجویان 

کشور به بررسی این موضوع پرداختیم. 

 آقــای صدیقی، دانشــجویان ما چطور 
می توانند مسئولیت پذیری اجتماعی بالایی 

داشته باشند؟
تجربه ای که ما تاکنون داشتیم، نشان از مشارکت 
دانشــجویان در عرصه های مختلف دارد. یکی از 
گروه های مرجع، جامعه دانشجویان و دانشگاهیان 
هستند. این حضور و تأثیر اجتماعی بعد از پیروزی 
انقلاب، شــکل جدی تر و معنــاداری پیدا کرده 
است، به ویژه در حوزه سازندگی که بعد از پیروزی 
انقلاب اســلامی با مشــارکت جهاد سازندگی و 
سپاه پاســداران انجام شد. در همه این عرصه ها، 
حضور دانشجویان و دانشگاهیان را به طور جدی 
شــاهد بودیم؛ زیرا بخش مهمی از اقشار جامعه، 
دانشــجویان و دانشگاهیان هســتند. در عرصه 
انتخابات و حضور مردم برای تعیین سرنوشــت 
هم دانشگاهیان به عنوان گروه مرجع نقش جدی 
داشــتند، چون با آگاهی، مسائل کشور را تحلیل 
می کنند و الگویی برای سایر اقشار جامعه هستند. 

اجتماعی  مســئولیت پذیری  چقــدر   
دانشــجویان را در ســال های اخیر، دچار 

نوسانات کاهش و افزایش دیدید؟ 
در ســال های اخیــر در میان دانشــجویان، نگاه 
همه جانبه نگری وجود داشــته تــا ضمن اینکه 
دانشجویان در فعالیت های سیاسی حضور دارند، 
در فعالیت هــای صنفی، آموزشــی، فرهنگی و 

اجتماعی هم حضور جدی و مؤثر داشــته باشند. 
تنها بعد سیاســی، صحنه حضور دانشــجویان 
نیســت، خوشــبختانه در این باره تنوع بخشــی 
ایجاد شده و استقبال دانشجویان از فعالیت های 
اجتماعی و صنفی بیشــتر شده است. کانون های 
همیار دانشــجویی که با استقبال دانشگاه ها طی 
یک ســال ونیم اخیــر آغاز به کار کرده اســت، به 
تعدادی از دانشــجویان داوطلب آموزش می دهد 
تــا در خوابگاه ها و محیط های آموزشــی با دیگر 
دانشــجویان ارتباط داشــته باشــند و برای رفع 

مشکلاتشان قدم بردارند. 
اردوهــای جهــادی دانشــجویی هــم بــرای 
محرومیت زدایــی در مناطــق محــروم، ازجمله 
نمودهای مسئولیت پذیری اجتماعی دانشجویان 
اســت. امروز در دانشــگاه ها، فقــط تحرکات و 
موضع گیری هــای سیاســی را نمی بینید، بلکه 
موضع گیری و حرکت هــای اجتماعی، کمک به 
مردم و حضور در مناطــق مختلف، حرکت های 
خودجوش در ایام تعطیلات برای آموزش و کمک 
به محرومان و غیــره، نمودهای حضور اجتماعی 

دانشجویان است.

 درباره کانون های همیار که با مشــارکت 
دانشــجویان فعال اســت، بیشتر توضیح 

می دهید؟
کانون دانشــجویی همیاران سلامت، نهاد نوپایی 
است که در دانشگاه ها ایجاد شده و به مرور زمان 
انســجام پیدا کرده است. تشــکیل این کانون ها 
نمادی است از احساس مســئولیت دانشجویان 
که همیشه نسبت به مسائل اجتماعی خودشان 

احساس مسئولیت می کنند و این بار این احساس 
مســئولیت به همکلاسی هایشان تســری پیدا 
کرده و به دنبال حل مشکلاتشان هستند. تجربه 
نشان داده دانشــجویان پیش از اینکه اطلاعات 
موردنیازشــان را از جامعه و خانــواده بگیرند، به 
هم کلاسی هایشــان مراجعه می کنند و به آن ها 
اعتمــاد بیشــتری دارند، پس مــا به جای اینکه 
بنشــینیم تا دانشجویان ســراغ ما بیایند، باید از 
آن ها اســتفاده کنیم تا بین دانشجویان بروند و 
مشــکلات آن ها را شناسایی کنند. دو سال پیش 
آیین نامه کانون های دانشجویی همیاران سلامت 
روان تشــکیل شــد و تاکنون نیز بیش از ۱۱۰ 
کانون در دانشــگاه ها تشکیل شده که ۶ هزارنفر 
در آن عضویت دارند. تشــکیل این کانون ها یک 
نگرش جدید در فعالیت های اجتماعی دانشجویان 
است و مسئولان دانشگاه ها نیز در این چندسال، 

برخوردی مسئولانه داشته اند.
محور تشکیل این کانون ها این است که محیط های 
دانشجویی را بررســی کنیم و مشکلات آن ها را 
برطرف سازیم و بتوانیم محیط های دانشجویی را 

اخلاقی کنیم.

 آیا ایجاد و تقویت روحیه مسئولیت پذیری 
اجتماعی در دانشجویان باعث هدفمندی در 
خواهد  پایان نامه نویسی  برای  مسئله یابی 

شد؟
قطعاً همین طور اســت. شــناختی که دانشجو 
نسبت به مسائل جامعه پیدا می کند، به ویژه در 
رشته های علوم انسانی، با حضور در اجتماع و بین 

مردم است. 
گاهی پایان نامه ای هم که انتخاب می شــود نیاز 
بــه حضور اجتماعی در بین مردم دارد و فرصت 
خوبی برای فعالیت اجتماعی دانشجویان می شود. 
به هرحال این موضوع دوطرفه است و این حضور 
اجتماعی هم می تواند به مسئله یابی دانشجویان 

کمک کند.

 باتوجــه به رابطه معنادار بین نشــاط 
اجتماعی،  مسئولیت پذیری  و  دانشجویی 
چطور سعی شده که نشاط در دانشگاه ها 

بیشتر شود؟
ما دو معاونت فرهنگی و دانشــجویی در وزارت 
علوم داریــم که بخش مــا ارائه دهنده خدمات 
صنفی و رفاهی به دانشجویان است. ما در حوزه 
تربیت بدنی و شــورای صنفی فعال هســتیم و 
معاونت فرهنگی هم فعالیت های سیاسی، اخلاقی 

و اجتماعی را دنبال می کند. 
هــر دو بخش وظیفه دارند نشــاط را در فضای 
دانشــگاهی بالا ببرند. با توسعه ورزش همگانی 
و ورزش قهرمانی تلاش شــده نشاط دانشجویی 
بیشــتر شــود. کانون  های خودجــوش همیار 
دانشجویی در حوزه مشاوره هم بسیار اثرگذارند. 
شــوراهای صنفی هم پلی بین دانشــجویان و 
مسئولان دانشگاه هستند که مشکلات دانشجویی 
را دنبال می کنند و این باعث تقویت روحیه امید و 

نشاط در دانشگاه ها می شود. 
حمایت از سفرهای زیارتی دانشجویان هم از جمله 
برنامه های ماست. امسال صندوق رفاه دانشجویان 
از ۳۰هزار سفر عتبات عالیات دانشجویان حمایت 
می کند تا دانشجویان بیشتری به این سفرهای 

زیارتی بروند.

دلایل ایجاد کانون های همیار در گفت و گو با معاون وزیر علوم

می خواهیم   دانشجویان  را مسئولیت پذیر بار بیاوریم

دیدگاه

نگاهی به مجموعه »آخرین زلزله  تهران« 
سروده علیرضا لبش 

روزگار شعر سپید شد
 فرهنگ/ لیلا کردبچه  رسیدن به طنز در کلام، شیوه های گوناگون 
دارد و طنزی که قرار اســت در ساحت شعر شکل بگیرد نیز با توجه به 
گونه های مختلف شعر و به تناســب برخورداری آن گونه ها از امکانات 
گوناگون، می تواند به شــیوه های گوناگون بروز یابد و اشکال گوناگون 
داشته باشد؛ شیوه ها و اشکالی که اغلب آن ها را در بخش »دفتر سوم« 

مجموعه »آخرین زلزله  تهران« می بینیم.
»آخرین زلزله تهران« اثر علیرضا لبش است که نشر چشمه آن را منتشر 

کرده؛ مجموعه ای که شامل دو بخش جدی و یک بخش طنز است.
شــاعری که می خواهد شعری عاشقانه بنویســد، یا شعری اجتماعی 
و سیاســی که شبیه بیانیه های سیاسی و اجتماعی نباشد، ناچار است 
تمرکزش را روی حوزه عواطف و احساسات مخاطب بگذارد تا بتواند با 
تحت تأثیر قراردادن عواطف مخاطب، پیام عاطفی اثر، یا معادل عاطفی 
اندیشه شعرش را منتقل کند، امّا شاعری که قصد طنزآوری دارد، نیازی 
به حوزه احساسات مخاطب ندارد، بلکه باید به حوزه  منطق و استدلال 
مخاطب قدم بگذارد و این کاری است به مراتب سخت تر و پیچیده تر از 
تأثیرگذاری بر احساسات مخاطب؛ چراکه شاعری که چنین راهی را در 
پیش می گیرد، باید بر شیوه های استدلال و استنتاج تسلط داشته باشد، 
باید قوانین استدلال و استنتاج را بشناسد، باید بتواند آن قوانین را بشکند 
و این همان توانایی ویژه ای اســت که علیرضا لبش با سرایش شعرهای 

طنزش، نشان داده که به آن مجهز است.
لبش می داند که شیوه درست استدلال و استنتاج، گرفتن نتیجه  درست 
از مقدمات درست است، امّا به  خاطر دارد که با اندک تغییری در مسیر 
ذهنی مألوف مخاطب، می شــود از مقدمات درست، نتیجه اشتباه هم 
گرفت و با همین شــیوه، حتی می توان لبخندی هم بر لبان مخاطب 
نشــاند؛ مثل اینکه از مقدمات »هر شکری سفید است« و »هر نمکی 

سفید است« به این نتیجه برسیم که پس »هر شکری، نمک است!«. 
لبش ســه ضلع این مثلث)دو مقدمه و یک نتیجه( را خوب می شناسد 
و می داند بــا دخل وتصرف در هر ضلع این مثلــث می تواند به طنزی 

دیگرگونه برسد.
علیرضا لبش در شعرهایش گاهی از مقدمات درست، نتیجه  نامألوف و 
نامتعارف می گیرد و همین خرق عادت از ذهن آلوده به عادت مخاطب، 

ایجاد طنز می کند:
)ســعدی یک خیابان کوچک است/ حافظ یک پل است/ فردوسی یک 
میدان اســت/ جلال آل احمد یک بزرگراه است// ما بزرگانمان را سر راه 

گذاشته ایم(
گاهی از مقدمات درست امّا موهمه یا خیالی، نتیجه  درست می گیرد امّا 

همین موهمه بودن مقدمات، طنز ایجاد می کند:
)بعــد از اصلاح/ به حمام که می روم/ امیرکبیر از داخل حمام می گوید: 
احتیاط کن//از حمام که برمی گردم/می گوید: عافیت باشد// تنها امیرکبیر 

می داند/پاداش اصلاحات/ می تواند تیغ باشد(
گاهــی از مقدمات اشــتباه، نتیجه درســت می گیرد و بدیهی اســت 
که نتیجه گیری از مقدمات اشــتباه، درســت یا غلط و اصرار شاعر بر 

نتیجه گیری از چیزی که اساساً اشتباه است، طنز می آفریند:
)رفته بودند امیرکبیر را حجامت کنند/عوضی رگش را زدند(

و گاهی شــاعر از مقدمات اشتباه، نتیجه اشتباه هم می گیرد و این اوج 
طنزآوری در کار شاعری است که بر کاربرد شیوه های استدلالی تسلط 

دارد:
)مصدق آن قدر مصدع اوقات لندنی ها شــد/ تا نفت را ملی کرد/ و ما با 
صادراتش/ شیرخشک وارد می کنیم/ تا گاوهایمان استراحت کنند// آقای 
مصدق/ از شما سپاسگزاریم/ که یک روز به تعطیلات کشور اضافه کردید(

امّا دخــل و تصرف در قواعد علیّ و معلولی و گســترش شــیوه های 
استدلالی، تنها روش لبش برای رسیدن به طنز نیست، بلکه او برای به 
چالش کشیدن مسائل اغلب سیاسی و اجتماعی، از طنز کلامی نیز بهره 
می برد، همانطورکه از در تقابل هم قرار دادن عناصرِ نامتقارن نیز به طنز 
می رسد و با معکوس کردن زاویه  دید نیز، نوع دیگر دیدن و شکل دیگر 

اندیشیدن را با لبخندی که بر لب مخاطب می نشاند، به او می آموزد.
وعلاوه بر تمام این ها، نباید از کنار توجه شاعر به امکاناتی که زبان می تواند 
در اختیار طنز بگذارد نیز گذشت. علیرضا لبش با اینکه توجه افراطی به 
زبان ندارد و عناصر زبانی را به شکلی متعادل به کار می گیرد، پارادوکس، 
برخی جناس ها، اصطلاحات زبانزد عامه، برخی شیوه های ایجازی و نیز 

تضاد را برای رسیدن به طنز در اختیار می گیرد:
)رودکی نابینا بود/ شعر فارسی را چشمگیر کرد/ فردوسی مُرد/ تا زبان 
فارســی را زنده کند/ شهریار ترک بود/ شعر فارسی را ملی کرد// نیما/ 
قبای ژنده خود را/ به جایی از این شــب تیره آویخت/ تا روزگار شــعر، 

سپید شد(

آنچه می خوانید

کانون هــای همیــار دانشــجویی 
که با اســتقبال دانشــگاه ها طی 
یک سال ونیم اخیر آغاز به کار کرده 
است، به تعدادی از دانشجویان 
داوطلــب آمــوزش می دهد تا در 
خوابگاه ها و محیط های آموزشی با 
دیگر دانشــجویان ارتباط داشته 

باشند



دبیر اجرایى کنفرانس بین المللى افق نو در گفت و گو با قدس

آثار هنرى حوزه مقاومت را شناسایى و حمایت کنیم

یکشنبه  31  اردیبهشت  1396
11 24 شعبان 1438 21 می 2017  سال سی ام  شماره 8404 

على هاشمى: 

ناگفته های زندگی یک دختر در»پاره های ساده«

فارس: کارگردان نمایش »پاره های ساده« گفت: این نمایش نادیده ها و ناگفته های سیزده روز از زندگی یک 
دختر است. نقش این دختر را سیما تیرانداز بازی می کند. سیدعلی هاشمی کارگردان نمایش »پاره های ساده« 
درباره این نمایش به نویسندگی مهدی میرمحمدی که به تازگی در تئاتر باران به روی صحنه رفته است، گفت: 
این نمایش روایت سیزده روز از خاطرات دختری است که برش هایی از زندگی اش را در دفترچه خاطراتش نوشته است. وی 
در پاسخ به این سؤال که آیا نمایش روایتی مستند است، گفت: بیشتر شخصیت ها مابه ازای واقعی دارند. نویسنده البته هیچ گاه 
به ما نگفته که ایده به او رسیده یا خیر، چون ما خیلی از شخصیت ها را واقعی می دانیم. در نمایش دقیقاً مشخص می شود که 
هرروز چه اتفاقاتی می افتد، مثلاً می گوید یک فروردین این طور شد، منتها درطول روزهایی که زندگی این دختر را می بینیم، 
روابطش با اعضای دیگر خانواده اش و دوستانش مشخص است، حتی به خلوت این دختر هم سر زده می شود. پیچیدگی های 
زندگی معاصر در زندگی سیزده روزه این دختر مشخص است، آنچه جذابیت کار را افزوده، چیزهایی است که ما یواشکی به 
آن ها سر می زنیم؛ یعنی بخش هایی از زندگی او که به  نظر شاید عادی هم بیاید و مشخص نباشد، اما انگار با یک دوربین مخفی 
مشخص شده است. دروغ هایی که در روابطش می گوید، ریاکاری های ساده او و برخوردش با دیگران و درنهایت شخصیت 
خاکســتری این فرد مشخص است. وی با اشاره به وجود صدای راوی در نمایش گفت: در ابتدای نمایش یک صدایی بیان 
می کند که یک دفترچه از فردی پیدا شده و نویسنده آنچه دیده را روایت کرده. حتی یک جاهایی هم که برداشت آزاد گروه 
نمایشی بوده، بیان می شود. وی با اشاره به شخصیت مهرناز دختر این نمایش که سیما تیرانداز آن را اجرا می کند، گفت: اتفاقاً 
شخصیت این دختر با روحیات خاص به خانم تیرانداز نزدیک است. دیگر کاراکترهای نمایش، الهام شکیب، کاوه خداشناس، 

الناز شاهوردی، علی دستانپور، هاله گرجی، فرزانه سکوتی، رضا سخایی و شکوفه هاشمیان هستند. 

کارگردانمیگوید چهره-خبر

فارس: اکبر نیکان پور گفت: تا 10ســال آینده همه هنرمندان دغدغه شان برای 
خلق اثر هنری، محیط زیست خواهد بود، چون حال زمین خوب نیست و دارد درد 
می کشد و هنرمندان نباید نسبت به این موضوع سکوت کنند. اکبر نیکان پور گفت: 
واقعیت این است که کره زمین سرما خورده و سرسبزی زمین کم شده است، هوا 
آلوده شــده و با مشکل خشک شدن دریاچه ها و رودخانه ها مواجهیم و بسیاری از 
موجودات کره زمین درمعرض انقراض هستند. یکی از راه هایی که می توانیم در این 
زمینه موفق باشیم این است که آثار متعددی در زمینه محیط زیست خلق کنیم. 

محیط زیست دغدغه اصلی نقاشان خواهد شد

ایلنا: آلبوم »خیام خوانی« که به تازگی با آهنگسازی پیمان سلطانی و با همکاری 
۳۴خواننده منتشــر شده، به مناسبت روز جهانی خیام مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت. پیمان سلطانی گفت: معرفی و بررسی آلبوم »خیام خوانی« با همکاری خانه 
موسیقی، خانه هنرمندان و مؤسسه رهگذر هفت اقلیم ۳1 اردیبهشت از ساعت 
1۶ در سالن شهناز خانه هنرمندان برگزار می شود. در این مراسم دکتر ابومحمد، 
حمید رضا شــعبانی و خود من سخنرانی خواهیم داشت. وی عنوان کرد: این اثر 

مجموعه ای از آهنگسازی های من است که روی اشعار خیام انجام شده است.

»خیام خوانی« با اجرای ۴۳ خواننده بررسی می شود

تسنیم: رئیس سازمان سینمایی حوزه هنری از نگارش فیلم نامه از کتاب های 
»وقتی مهتاب گم شد« و »گلستان یازدهم« خبر داد. محمد حمزه زاده گفت: در 
حال حاضر هشت فیلم نامه آماده از آثار شاخص انتشارات سوره مهر در این بخش 
وجود دارد که  تولید این آثار نیز شروع خواهد شد. »نورالدین پسر ایران«، »پایی 
که جاماند«، »مهمان صخره ها«، »دا« و »حرمان هور« از جمله آثاری هستند که 
تولید فیلم نامه آن ها انجام شده است. تولید فیلم از این آثار نیازمند سرمایه گذاری 

سنگینی است و بعد از تأمین سرمایه، تولید این آثار آغاز خواهد شد. 

تولید فیلم سینمایی از ۸ اثر شاخص دفاع مقدس

گالریگردی

سفر مصوران برجسته ایتالیا به شهرهای ایران
 هنر/ صباکریمى  نمایشــگاه »مصوران برجسته ایتالیا« طی هفته 
گذشته در نگارخانه لاله افتتاح شد. در این نمایشگاه ۶۳ اثر تصویرسازی 
از 18 هنرمند شاخص و برجسته در عرصه تصویرگری ایتالیا به نمایش 
درآمده است که 22 اردیبهشت ماه گشایش یافته و تا دوم خردادماه بازدید 
از آن برای عموم آزاد است. این نمایشگاه که به همت انجمن تصویرگران 
ایران و با همکاری نگارخانه لاله برگزار شده، پیش از این توسط مؤسسه 
فرهنگی ایتالیا در مادرید و برلین با همکاری نمایشگاه بولونیا، نمایشگاه 
کتاب کودک بولونیا و مؤسسه منطقه ای امیلیا ـ رومانیا برگزار شده است. 
پس از نمایش موفق نمایشــگاه »مصوران برجسته ایتالیا« در مادرید،  
بلونیا، برلین، ابوظبی، صوفیا، پکن و قاهره، انجمن تصویرگران ایران این 

نمایشگاه را به ایران دعوت کرد.

 حضور 63 اثر از هنرمندان بین المللى در نگارخانه لاله
برنامه ریزی این مجموعه توسط مؤسسه فرهنگی ایتالیا انجام شده و پس 
از برگزاری نمایشگاه در شهرهای یادشده، سفر جهانی خود را آغاز کرده 
و پس از حضور در چند کشور اروپایی و آسیایی، اکنون به تهران رسیده 
و درنظر دارد پس از اتمام تاریخ نمایشــگاه، به چند شهر دیگر ایران نیز 
ســفر کند. در این نمایشــگاه ۶۳ اثر از هنرمندان بین المللی به نمایش 
درآمده که با مضامین مختلفی همچون سوژه های محیط زیست، ترافیک، 
شهرنشینی، زندگی مدرن، بناهای تاریخی، تصاویر انتزاعی و آبستراک و... 
خلق شده اند؛ تصاویری که به خوبی توانسته پست مدرنیسم را با مدرنیسم 

و گاهی با سنت پیوند بزند و قالب جدیدی از طرح و رنگ را ایجاد کند.
کیفیت فوق العاده  تصویرگری های ایتالیایی که در این نمایشــگاه ارائه 
شــده، از تاریخ هنری می گوید که درطول چهل ســال گذشته توسط 
هجده هنرمند بزرگ خلق شــده اســت و علاوه بر این، گزارشی است از 
هنر توسعه  یافته ای که تصویرگرانی پیشکسوت همچون روبرتو اینوچنتی 
و لورنــزو ماتوتی خلق کرده اند و آثار اســتعدادهای جوانی مانند فیلیپ 

جوردانو و آریانا وایرو را نیز دربر دارد.

 ایجاد یک ساختار جدید براى هنر تصویرگرى
ایــن هنرمندان منتخب، در بیش از دو نســل، ســاختار جدیدی برای 
کتاب های تصویری با تکیه بر اصالت خلاقانه ایجاد کرده اند که در ایتالیا 

و خارج از آن شناخته شده و برنده جوایز و تقدیرهای فراوان شده است.
این درحالی است که هنر تصویرگری یکی از شاخه های هنرهای تجسمی 
اســت که از قدیم نقش مؤثری در صنعت چاپ، کتاب و... داشته است 
و امــروزه برای اهــداف مختلف هنری قابل بهره برداری اســت. درواقع 
تصویرگری، نقاشی روایت گونه است؛ راوی مجسم متن که برای اهداف 
مختلفی قابل استفاده اســت و یکی از کاربردهای آن در این نمایشگاه، 
تمرکز بر تقابل سنت و مدرنیته است که در نقاشی هایی با رنگ های تند و 
زنده جلوه گر شده است. آنچه بیش از پیش هم در این نمایشگاه به چشم 
می آید، تولید یک فضای جدید با تأکید بر نگاهی خلاق و بدیع است که 

می تواند دریچه تازه ای برای هنرمندان تصویرگر و عرصه تجسمی باشد.
علاقه مندان برای بازدید می توانند تا 2 خردادماه، به استثنای ایام تعطیل از 

ساعت 1۳ و 1۴ تا 19 به این مرکز مراجعه نمایند.

 هنــر/ محمدعلى میرزایــى   چهارمین 
کنفرانس بین المللی افق نو با حضور 25 شخصیت 
از اروپــا و آمریکای شــمالی در روزهای پایانی 
هفته گذشــته درکنار اندیشمندان و چهره های 
داخلی در هتل پارســیان کوثر بــه تبادل نظر 
درباره مســائل مختلف دنیای امروز پرداختند. 
بلونده)ایتالیا(،  موریتزیــو  کیزا)ایتالیا(،  جولیِتو 
ایوان بندیتی)فرانسه(، تسا تسانوویچ)صربستان(، 
پروفســور  مهبولی)لوکزامبــورگ(،  فــوزی 
آنتونــی جیمز هال)کانــادا(، دکتــر احمدبــن 
ســعاده)کانادا(، دکتر کویــن کریهان)ایرلند(، 
ایزابل کوتان پیر)فرانسه(، ریچارد لابه ویر)فرانسه(، 
جان میشل  ورنوشه)فرانسه(، آلن کُروزِ)فرانسه(، 
عماد حمرونی)فرانســه(، ژیل مونیه)فرانســه(، 
لوسین سوریز)فرانسه(، پیتر آیر)استرالیا(، روبرتو 
اپُرسکالســکی)آلمان(،  میکائیل  کوآلیا)ایتالیا(، 
گرود اوکولمن)ایرلند(، علی بکعلی)بلژیک(، احمد 
رامی )ســوئد(، کنراد ریکاس)اسکاتلند(، دراگانا 
تریفکُویچ)صربستان(، لادیسلاو زوانک)جمهوری 
چــک(، زنونکو میهایلوویچ)صربســتان(، زینب 
مهنا)لبنان( و... ازجمله میهمانان حاضر در این 
کنفرانس دو روزه بودند. از همین رو با غلامرضا 
منتظمی دبیر اجرایی این کنفرانس گفت وگویی 

ترتیب دادیم که از نظرتان می گذرد: 

کنفرانس  برگــزاری  نحوه  درخصوص   
بین المللى افق نو و جزئیات آن به ما بگویید.

این چهارمین کنفرانــس بین المللی افق نو بود 
که در ادامه کنفرانس  هالیوودیســم برگزار شد. 
درمجموع این همایش، هفتمین کنفرانس است 
که در این ســال ها برگزار شده و یکی از دلایل 
آن، طراحی آقای طالب زاده مبنی بر این بود که 
ما میزبان شخصیت ها و جریانات فکری و هنری 
و اساتید دانشگاه ها باشیم. فلسفه شکل گیری این 
کنفرانس هم این بود که جریاناتی را که درحال 
فعالیت هستند، شناسایی و با آن ها ارتباط برقرار 
کنیم. این افراد همانند یک خانواده مشترک اند 
که دغدغه هایی از قبیل مقاومت و ارتباط کشور ها 
و... دارند و یکی از اهداف شکل گیری کنفرانس، 

همین می تواند باشد.

 این کنفرانس تا چه انــدازه مى تواند به 
اسلامى کمک  انقلاب  گفتمان  جهانى شدن 

کند؟
چون انقلاب اســلامی  بعد از شکل گیری خود، 
یکی از اهداف مرکزی خود را مقابله با صهیونیسم 
و اسرائیل قرار داده است و ما در حال حاضر، تنها 
کشوری هستیم که با اسرائیل مقابله می کنیم، 
این مســئله تهدیدهای زیادی را هم برای ایران 
داشــته است، اما باید بدانیم که این هدف بسیار 
مقدس است، چون اســرائیل دو میدان مبارزه 
با ایران را ایجاد کرده اســت؛ یکی در خاورمیانه 
و با حوزه کشــورهای عربی و دیگــری نفوذ و 
سیطره ای که اسرائیل در کشورهای غربی دارد 
و در این دو میدان با ما درحال جنگ است. این 
گفتمان انقلاب اسلامی  به علت مبارزه با اسرائیل 

و صهیونیسم است و ما امروزه شاهد این هستیم 
که صهونیسیم بر کشورهای اروپائی از همه جهات 
مسلط است. این مسئله همان گسترش گفتمان 
انقلاب اســلامی  است که همان مواضع و نگاه را 

امروز در اروپا و آمریکا علیه اسرائیل و صهیونیسم 
شــاهدیم. با وضعیت امــروز دنیا و مقاومتی که 
درمقابل این آرایش شکل گرفته است، اسرائیل 
ســعی بر تخریب و فروپاشی خانواده، جامعه و... 
دارد و تنها کشــور ایران است که با این جریان 
مبارزه می کند و این در گذشته و قبل از انقلاب 
اسلامی  وجود نداشته است، بلکه از زمان انقلاب 
اســلامی  به بعد این نگاه مقاومت و مبارزه شکل 

گرفته است.

 تولیدات هنری در این حوزه چطور بوده است؟
هدفی که ما در بحث مقاومت دنبال می کنیم و 
اقداماتی که مقابله با سیطره صهیونیسم را مطرح 
می کند، در حوزه هنر پیشرفت های زیادی داشته 
اســت. در حوزه های موسیقی، تئاتر، مستند و... 
گرایش هــای زیادی به مقاومــت و مبارزه دیده 
می شود. باید به  نوعی حوزه هایی تازه کشف شود 

که بتواند به هنرمندان کمک های شــایانی کند 
و روشــنگری کند. این کار نیاز به طراحی دارد تا 
بتوان آن ها را شناســایی کرد. کلیپ، مستند و 
انیمیشن های زیادی در این زمینه درحال تولید 
اســت که همه آن ها پیام آور است. بدون این که 
آن ها بتواننــد از جایی کمک بگیرند، با امکانات 
بسیار محدودی درحال فعالیت اند و در ایران هم 
کارهای هنری و سینمایی خوبی تولید شده است 
که این ها هم باید شناسایی شود. البته این فضای 
مقاومت در حوزه هنر باید گســترش پیدا کند. 
همه این ها مستلزم یک اتاق فکر و مدیریت خوب 
اســت تا محصول این مقاومت ۳7ساله از دست 

نرود و بتوان از آن ها به خوبی استفاده کرد.

 بازخورد کنفرانس بین المللى افق نو را در 
بین رسانه های داخلى و خارجى و مردم و 

مسئولین چطور دیده اید؟
درباره انعکاس این کنفرانس در حوزه بین الملل 
باید بگویــم باوجود این که اســرائیلی ها به این 
موضوع حساس اند، در رسانه ها و خبرگزاری های 
بزرگ دنیا به خوبی منعکس شده است. این مسئله 
نشان دهنده این است که آقای طالب زاده به خوبی 
هدف گزاری کرده است و طراحی وی دقیق است. 
باید این نوع کنفرانس ها ادامه پیدا کند و تعداد 
آن در سال بیشتر شود و تعداد بیشتری دعوت 
شــوند. در رســانه های داخلی به این علت که 
کنفرانس متقارن با ایام انتخابات ریاست جمهوری 
ایران بوده، مقداری نسبت به کنفرانس های پیش 
به حاشیه رفته اســت، ولی با همه این اوصاف، 
شبکه هایی که در حوزه مستند فعال اند و برخی 
از رسانه ها که به بازتاب موضوعات خاصی از این 
جنس تمایل دارند، با مهمانان  همایش مصاحبه 
گرفته انــد که بعدها به نمایش درمی آید. از همه 
مهم تر این است که خود آقای نادر طالب زاده در 
برنامه های خود ازجمله راز و عصر از این مهمانان 
دعوت می کنند و با این عزیزان مصاحبه می کنند 
کــه بعدها به تدریج هرهفته پخش می شــود و 
مردم با دغدغه ها و تفکر و نگرانی های آن ها آشنا 

می شوند و این حس مشترکی ایجاد می کند.

هــنر

قابعکس

نمایشگاه گروهى »نقش بند« به مناسبت روز جهانى موزه در گالری 
ویستا.                                                         عکس: مجتبى عرب زاده

آنچهمیخوانید

فلسفه شکل گیری این کنفرانس 
این اســت کــه جریــان مقاومت 
دربرابر صهیونیسم را شناسایی 
و بــا آن  ارتباط برقــرار کند. این 
افــراد در همه جای جهــان مانند 
یک خانواده مشترکند که دغدغه  
مقاومت دربرابر سلطه گری رژیم 

صهیونیستی دارند
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خط هشدار

فالگیر و اخاذ 300 میلیونى شبکه هاى 
اجتماعى دستگیر شد

خط قرمز: رئیــس پلیس فتا همدان گفت: فردى که از طریق شــبکه هاى 
اجتماعى اقدام به کلاهبردارى کرده بود توسط کارشناسان پلیس فضاى تولید 

و تبادل اطلاعات استان همدان شناسایى و دستگیر شد.   
سرهنگ امینى اظهار داشت: در پى شکایت یکى از شهروندان همدانى مبنى 
بر کلاهبردارى اینترنتى در مراجعه به پلیس فتا، شناســایى عامل یا عاملان 

کلاهبردارى اینترنتى در دستور کار کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت.
وى افزود: در تحقیقات اولیه مشخص شد حدود دو ماه پیش شاکى در شبکه 
اجتماعى با گروه فالگیرى آشــنا مى شود و بعد از مدتى با خانمى که خود را 
فالگیر معرفى کرده است ارتباط برقرار مى کند ، شخص فالگیر با دادن وعده هاى 
پوچ،  شاکى را فریب داده وبا سوء استفاده از سادگى ایشان  از وى 300میلیون 

ریال  اخاذى مى کند. 
وى اضافه کرد: کارشناسان این پلیس با حساسیت نسبت به پیگیرى موضوع 
مطروحه اقدام و با بکار گیرى شگردهاى خاص فنى و پلیسى، متهم را شناسایى 

و پس از هماهنگى قضایى نامبرده را دستگیر کردند.
سرهنگ امینى اظهار داشت: در بازجویى هاى فنى مشخص شد، متهم با این 
روش از چندین نفر دیگر هم کلاهبردارى کرده اســت که صراحتاً به موضوع 
کلاهبردارى اینترنتى اعتراف و هدف از این کار را کسب منافع مالى بیان کرد.

شیرجه عموى فداکار به کانال مرگ
پسربچه  شنبه  شب  رکنا: 
آب  کانال  یک  داخل  8ساله اى 
و عموى  قزوین سقوط کرد  در 
آب  وارد  نجاتش  براى  وى 
از  خبرى  هیچ  تاکنون  اما  شد 
رئیس  نیست.  آن ها  سرنوشت 
مرکز فوریت هاى پزشکى استان 
این خبر گفت:  اعلام  با  قزوین 
شب  ساله،   8 بچه  پسر  یک 

شنبه به دلیل بى احتیاطى در کانال روستاى دارالسرور آبیک سقوط کرد و به 
علت جریان شدید آب غرق شد. 

نامدار افزود: همچنین عموى این کودك که براى نجاتش به داخل آب رفته بود، 
جان خود را از دست داد. وى اضافه کرد: جریان آب اجساد را از محل سقوط 
دور کرده است و جست وجوى نیروهاى امدادى براى یافتن اجساد تا صبح 
دیروز بى نتیجه ماند. به گفته رئیس مرکز فوریت هاى پزشکى استان، جستجو 

بعد از قطع جریان آب ادامه خواهد یافت.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

جزئیات آتش سوزى 
در بیمارستان صدر تهران

ایرنا: ســخنگوى سازمان آتش نشانى و خدمات ایمنى 
شهردارى تهران درخصوص آتش سوزى در بیمارستان 
صدر گفت: با تلاش آتش نشــانان ایــن حادثه پس از 
دقایقى مهار و 80 بیمار به سلامت از بیمارستان خارج 

شدند. 
کاظم هاشم آبادى افزود: ساعت 6 و هفت دقیقه دیروز 
حادثه آتش ســوزى در بیمارســتان صدر در خیابان 
کریم خــان، خیابان به آفرین به ســامانه 125 اعلام و 
مأموران 6 ایســتگاه آتش نشانى به همراه بالابر؛ تشک 
نجات و خودروى دستگاه تنفسى به محل حادثه اعزام 

شدند.
وى بیان کرد: با حضور آتش نشــانان مشــاهده شــد 
در طبقــه آخر یک ســاختمان 6 طبقه آتش در داخل 

آشپزخانه کاملاً شعله ور است.
هاشم آبادى با بیان اینکه دود زیادى طبقات را فرا گرفته 
بود، ادامه داد: گروهى از آتش نشــانان براى مهار آتش 
و گروه دیگرى براى نجات افراد داخل بیمارســتان وارد 
عملیات شدند و توانستند 80 بیمار این بیمارستان را به 

مکان امن منتقل کنند.
وى خاطرنشــان کــرد: یک مــرد 64 ســاله به دلیل 

مصدومیت به بیمارستان فیروزگر منتقل شد.
علــت این حادثه هنوز مشــخص نشــده و از ســوى 

کارشناسان در دست بررسى است.

مرگ وحشتناك مرد جوان 
با دستگاه فرز

خط قرمز: مرد جوانى هنگام کار با دستگاه فرز، به طرز 
وحشتناکى کشته شد.

به گــزارش خبرنگار ما در این حادثه مرد 30ســاله اى 
هنگامى که داخل یک ساختمان در بلوار توس مشهد، با 

دستگاه فرز مشغول کار بود، دچار حادثه شد.
این مرد ناگهان تعادل خود را از دست داد و سنگ فرز به 
گردنش برخورد کرد که در این حادثه وحشتناك، مرد 
جوان به دلیل جراحت و خونریزى شدید از ناحیه گردن، 

جان خود را از دست داد.
در پــى این حادثــه دیگر کارگران و حاضــران در این 
ســاختمان، طى تماس تلفنى با مرکــز 110 و 115 
امدادگــران اورژانــس و مأموران پلیــس را به کمک 
طلبیدند و دقایقى بعد مأموران کلانترى کاظم آباد و تیم 
فوریت هاى پزشکى در محل حاضر شدند که در معاینات 

اولیه مرگ این مرد جوان تأیید شد.
به دنبال آن جسد متوفى به دستور کاظم میرزایى، قاضى 
ویژه قتل دادگســترى مشهد به منظور انجام معاینات 
دقیق تر به پزشــکى قانونى انتقــال یافت و تحقیقات 
درباره علت و چگونگى بروز این حادثه مرگبار از ســوى 

کارشناسان و پلیس آغاز شد.

خط خبر

خط قرمز: مردى که متهم اســت یکى از 
همســایه هایش را به قتل رسانده است، پس 
از هشت سال فرار از دست قانون دستگیر و 
به قصاص محکوم شد. بازداشت این مرد که 
مهران نام دارد، در 29 اردیبهشــت ماه سال 
87 در پى درگیرى منجر به قتل در ورامین 
در دستور کار مأموران پلیس قرار گرفت اما 
پلیس موفق به بازداشت او نشد تا اینکه مهران 
پس از هشت سال به جرم حمل مواد مخدر 
در رباط  کریم بازداشــت شد. او که خود را با 
نام دیگرى به مأمــوران معرفى کرد، چندى 
طول نکشید که هویتش براى مأموران فاش 
شد و آن ها متوجه شدند مهران همان متهم 
تحت تعقیبى است که به جرم قتل، نامش در 
فهرست متهمان تحت تعقیب قرار گرفته  بود.
او در بازجویى  به مأموران گفت: با امیر کمى 
اختلاف داشتم، چند روز قبل از درگیرشدن 
با امیر چند نفر خانه ما را به رگبار بســته و 
فرار کرده بودند. نزدیک به 60 پوکه فشنگ 
در اطراف خانه مان پیدا کردیم. نمى دانستم 
کار چه کســى اســت؛ براى همین دنبال 
افرادى بودم که دست به این کار زده اند. روز 
حادثه امیر را سر کوچه دیدم؛ با چند نفر از 
دوستانش ایستاده بود. به او گفتم چند روز 
پیش عده اى خانه ما را به رگبار بســته اند؛ 
کار تو و دوستانت بود.  امیر در جواب به من 

فحش داد و با یکدیگر درگیر شــدیم. بعد از 
چند دقیقه دعوایمان شــدت گرفت و امیر 
بــا چاقو به طرفم حمله کرد و چند ضربه به 
طرف من پرتاب کرد؛ من هم چاقو را از جیبم 
در آوردم و یک ضربه به او زدم. امیر نقش بر 
زمین شد. از محل حادثه فرار کردم و خودم را 
به یک درمانگاه رساندم تا زخم هایم را درمان 
کنم. فرداى آن روز یکى از دوســتانم به من 
خبر داد امیر جان خود را از دست داده  است.
با شــنیدن ایــن خبــر خیلى ترســیدم؛ 
نمى دانســتم باید چه کار کنم براي همین 
تصمیم گرفتم براى مدتى متوارى شــوم. به 
طرف لرستان رفتم بعد از آن هم به شهر هاى 
دیگر رفتم تا پلیس من را شناسایى نکند تا 
اینکــه چندى پیش مأموران پلیس من را به 
جرم حمل مواد مخدر بازداشت کردند. براى 
اینکه شناسایى نشوم، خودم را با هویت جعلى 
به آن ها معرفى کردم. مدت ها پیش هنگامى 
که از محل قتل فرار کردم، براى خودم یک 
شناسنامه جعلى خریدارى کردم و بعد از آن 
با هویت جدید زندگى کردم اما طولى نکشید 
که هویت واقعى من براى پلیس فاش شد و 

آن ها من را تحویل پلیس جنایى دادند.
به  این  ترتیب با توجه به شکایت اولیاى دم و 
سایر مدارك موجود در پرونده کیفرخواستى 
علیه مهران صادر و پرونده براى رســیدگى 

به دادگاه کیفرى اســتان تهران ارسال شد. 
ابتداى جلسه نماینده دادستان کیفرخواست 
را قرائت کرد؛ ســپس مــادر امیر در جایگاه 
قرار گرفت و گفت: از دادگاه تقاضاى قصاص 
متهم را دارم. 9 سال پیش پسرم را از دست 
دادم، چند سال پس از آن هم همسرم از غم 
پســرمان مرد. اگر مهران روز اول خودش را 
معرفى مى کرد، شــاید او را مى بخشیدم اما 
او با این کار همســرم را نیــز از من گرفت. 
او چند ســال به دنبال قاتل پسرش شهر به 
شهر گشت تا اینکه درنهایت از غم این درد 
سکته کرد.  بعد از آن برادر مهران در جایگاه 

قرار گرفت و گفت: من نیز از دادگاه تقاضاى 
قصاص مهــران را دارم. پدرم قبل از مرگش 
از ما خواســت قاتل برادرمــان را پیدا و او را 
مجازات کنیم. سپس مهران در مقابل قضات 
ایستاد و گفت: قصد کشتن امیر را نداشتم و 
نمى دانستم ممکن است جان خود را از دست 
دهد. از کارى که انجام داده ام پشــیمانم و از 

خانواده مهران مى خواهم من را ببخشند.
چند روز بعد از پایان جلســه رسیدگى هیئت 
قضات نتیجه شــور خود را به رأى درآوردند و 
متهم را به قصاص محکوم کردند. این رأى تا 20 

روز بعد از ابلاغ قابل تجدیدنظرخواهى است.

قصاص؛ فرجام مردى که دوستش را کشت 

خط قرمز- کاهانى مقدم: مرد جوانى که پس از قهر همسرش، 
با دخترى آشنا شده و با او مرتکب سرقت هاى خیابانى در مشهد 
مى شدند، دستگیر شــد. گزارش خبرنگار ما به نقل از فرمانده 
انتظامى مشهد حاکى است در پى گزارش سرقت هاى خیابانى 
توسط زن و مردى جوان، تلاش گسترده پلیس براى دستگیرى 
عاملان این سرقت ها آغاز شد. سرهنگ محمد بوستانى گفت: در 
همین راستا مأموران دایره آگاهى کلانترى کوى پلیس مشهد، 
با ردزنى ســرنخ هاى موجود، مرد 26 ساله و دختر 19 ساله اى 
را که در لابلاى بوته هاى یک  فضاى سبز در حوزه استحفاظى 
آنها، با پارچه براى خود مخفیگاهى ساخته بودند، شناسایى و 
در اقدامــى غافلگیرانه آن دو را دســتگیر کردند. وى افزود: در 

بازرسى از این مخفیگاه پارچه اى، علاوه بر کشف آلات و ادوات 
استعمال موادمخدر و پایپ شیشه، یک موتورسیکلت مسروقه 
نیز به دســت آمد و این در حالى بود که زن و مرد جوان ادعا 
مى کردند زن و شوهر هستند. وى خاطرنشان کرد: تحقیقات 
بعدى پلیس اما مشخص کرد که ادعاى زن و شوهر بودن این 
زن و مــرد جوان دروغى بیش نیســت و مرد جوان براى خود 
خانه و زندگى جداگانــه اى دارد که با هماهنگى قضایى خانه 
این مرد مورد بازرســى قرار گرفــت و خط بطلانى بر ادعاهاى 
متهمان کشــیده شد. رئیس پلیس مشهد گفت: این دو متهم 
در ادامه بازجویى ها با توجه به اطلاعات به دســت آمده ناچار 
به اعتراف شــده و گفتند که روز دوشــنبه هفته گذشته پس 
از ســرقت موتورسیکلت، گوشى تلفن همراه یک عابر پیاده را 
قاپیده و متوارى شــده اند. همچنین این دختر 19 ساله که به 
موادمخدر اعتیاد دارد، روز پنجشنبه گذشته با همدستى مرد 
جــوان و تهدید چاقو النگوهاى طلاى زنى میانســال را در باغ 
ملى مشــهد بریده و پا به فرار گذاشــته اند. این مرد جوان که 
سعید نام دارد به مأموران پلیس گفت که چندى پیش و پس 

از آن که همسرش قهر کرده و از خانه رفته با این دختر جوان 
آشــنا شده و با او دست به ســرقت هاى مختلف زده است. به 
گفته سرهنگ بوستانى این متهمان بنا به دستور مقام قضایى و 
به منظور کشف سایر جرایم احتمالى آنان، همچنان در اختیار 
مأموران پلیس قرار دارند و تحقیقات از آنها در حال انجام است. 
رئیس پلیس مشــهد در ادامه از دستگیرى سه سارق شب رو 
که به صندوق هاى صدقات در ســطح شــهر مشهد دستبرد 
مى زدند، خبر داد و گفت: این افراد توسط تیم هاى دایره آگاهى 
کلانترى نجفى مشهد و در جریان اجراى مرحله دیگرى از طرح 
مبارزه با سرقت هاى خیابانى دستگیر شدند. وى افزود: مأموران 
کلانترى نجفى در این مأموریت ضربتى، با کنترل و مراقبت هاى 
نامحسوس سه نفر سارق را در بلوار سرافرازان مشهد و در حال 
سرقت از صندوق هاى صدقات در خیابان هاى این محدوده به 
دام انداختند. وى تصریح کرد: تحقیقات از این متهمان که 24، 
31 و 50 سال سن دارند و همگى داراى سوابق کیفرى و اعتیاد 
به موادمخدر مى باشند، براى دستیابى به سرقت هاى انجام شده 

توسط آنها در حال انجام است.

سرقت هاى خیابانى مرد تنها پس از دوستى با دختر معتاد



خط حادثه

قرار شیطانى پیرمرد در تلگرام 
با 2دختر نوجوان

رکنــا: پیرمرد 92 ســاله اى در 
تلگرام با دو دختــر نوجوان قرار 
شیطانى گذاشت تا از این کودکان 

سوء استفاده کند.
مجرم «پدوفیلیا» در ســاوت ولز 
زندگى مى کند و با وجود کهولت 
ســن در دادگاهى در نیوپورت 
محکوم شناخته شــد. این مرد 

روانى به صراحت به آزار دوکودك 11 و 12 ســاله به نام هاى جسى و جودى 
اعتراف کرده است.

«لین بروستات» از پلیس اسکاتلندیارد در این باره گفت: یافتن مجرمان پدوفیلیا 
در عملیات برنامه ریزى شده کارشناسان مبارزه با جرائم جنسى رایانه اى قرار 
دارد. دیدن مجرمى با این سن و سال باعث شگفتى کارآگاهان شده بود. این 
مجرم سال هاســت که از کودکان سوء استفاده مى کند و مأموران در خانه وى 
عکس هایى از کودکان نیز یافته اند که مورد آزار قرار گرفته اند. با توجه به سن 

مجرم او پیرترین پدوفیلیا در انگلستان شناخته شد.

کشف جسد 5هزار ساله
3 قلوهاى به هم چسبیده

رکنا: بررسى هاى اولیه باستان شناسى به کشف قبور سنگى دوقلو و 3 قلوى به 
هم چسبیده 5 هزار ساله در محوطه تاریخى دمب کوه سیستان و بلوچستان 

به وسعت 430 هکتار و داراى 5 هزار قبر سنگى منجر شد.
سرپرست هیئت گمانه زنى و تعیین عرصه محوطه دمب کوه با اشاره به 
اتمام مرحله دوم کاوش محوطه دمب کوه در فروردین  سال جارى، هدف 
از این مرحله را مستندسازى قبرهاى کلان سنگى در این محوطه اعلام 

کرد.
مرتضى حصارى گفت: این محوطه با وسعتى حدود 430 هکتار داراى حدود 

5 هزار قبر سنگى است که در حریم محوطه اصلى دمب کوه پراکنده است.
وى خاطرنشان کرد: یافته هاى محدودى نیز درون قبور مانند قطعات شکسته، 
ظرف، ســنگ صابونى از نوع اشیاى ســنگ صابونى قدیمى به دست آمد که 
در منطقه جنوب شــرق ایران و حوزه فرهنگى کشورهاى جنوبى خلیج فارس 

شناخته شده اند.
به گفته این باستان شناس، با توجه به آثار یافته شده مى توان علاوه بر تاریخ دوره 

اشکانى برخى از قبور را متعلق به هزاره سوم پیش از میلاد دانست.
این باستان شناس از احتمال یافتن بندرگاه هاى باستانى یا دهکده هاى ساحلى 

باستانى به عنوان یکى دیگر از اهداف این بررسى نام برد. 
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دستگیرى سارق میلیونى طلاجات
خط قرمز: سارق حرفه اى که به سرقت میلیونى طلا 
از خانه اى دست زده بود، در عملیات پلیسى دستگیر 

شد. 
رئیس پلیس قصرقند در این باره به آرمان گفت: چندى 
قبل مردى با مراجعه به پلیس از سرقت طلاهاى داخل 
خانــه اش خبر داد و تیمى از مأموران پلیس آگاهى براى 

دستگیرى عامل این سرقت ها وارد عمل شدند.
سرهنگ حمید نورى افزود: مأموران در تحقیقات ابتدایى 
پى بردند که 21 مثقال طلا از خانه این مرد به ســرقت 
رفته است و کارآگاهان با اقدامات فنى و پلیسى موفق به 

شناسایى سارق حرفه اى شدند. 
وى ادامــه داد: کارآگاهان با هماهنگى مقام قضایى وارد 
مخفیگاهش شــده و در عملیاتــى غافلگیرانه موفق به 
دستگیرى وى شدند.  متهم پس از دستگیرى به سرقت 
طلاها و فروش آن اعتراف کرد که در همین راستا مالخر 

طلاها نیز دستگیر شد.

دستبرد داماد به حساب پدر زن 
خط قرمز: مردي که 
متهم است به مدت 
دو ســال به حساب 
پدر زنش دســتبرد 
می زد، به دام پلیس 
پلیس  رئیس  افتاد. 
فتــا اســتان فارس 
بــاره گفت:  این  در 
چند روز قبل مردي 

سالخورده با مراجعه به پلیس فتا گفت که از دو سال پیش 
مبالغی را به صورت ماهانه در یکی از حســاب هایم براي 
پس انداز ذخیره می کردم تا اینکه چند روز پیش تصمیم 
گرفتم از پس اندازم استفاده کرده و یک خودرو بخرم که 
متوجه شــدم حدود دو سال به صورت متوالی از حسابم 
کارت شارژ هاي 5 و 10 هزار تومانی تلفن همراه خریداري 

شده است. 
ســرهنگ حبیب االله رجبلی  افزود: پرونده در دستور کار 
کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت و پس از اقدامات فنی 
مشخص شــد تمامی کارت شارژها توسط داماد خانواده 

خریداري شده است.  
وي ادامه داد: پس از احضار متهم و مشاهده ادله جرم، وى 
به جرم خود اعتراف و اقرار کرد که حدود دو ســال پیش 
جهت پرداخت اینترنتی قبوض آب و برق منزل خود به 
رمز اینترنتی احتیاج پیدا کردم که با مراجعه به پدر خانمم 
مبلغ قبوض را به صورت دســتی به وى پرداخت کردم و 
او نیز رمز دوم و دیگر مشخصات کارت بانکی اش را براي 

پرداخت قبوض در اختیار من گذاشت. 
پس از مدتی نیاز به کارت شارژ پیدا کردم و شیطان مرا 
وسوسه کرد و با حساب بانکی پدرزنم که اطلاعاتش را از 

قبل در اختیار داشتم کارت شارژ خریداري کردم.

خط خبر
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مردي که 
متهم است به مدت 
دو ســال به حساب 
پدر زنش دســتبرد 
می زد، به دام پلیس 
پلیس  رئیس  افتاد. 
فتــا اســتان فارس 
بــاره گفت:  این  در 

خط قرمــز: اعضــاى بانــد «بچــه محل ها» کــه براى 
خوشگذرانى هاى شبانه، اقدام به سرقت خودروهاى مزدا 3 
در تهران مى کردنــد، در عملیات تعقیب و گریز کارآگاهان 

پایگاه نهم پلیس آگاهى شناسایى و دستگیر شدند.
ســر دسته این باند جوان 21 ساله اى است که ادعا مى کند 
متخصص باز کردن قفل مــزدا 3 در کمترین زمان ممکن 
است. متهمان براى تحقیقات تکمیلى در اختیار اداره آگاهى 
هستند. به گزارش خبرنگار ما در اولین روز اردیبهشت ماه 
امسال مردى با مراجعه به کلانترى 131 شهرى اعلام کرد 
شب گذشته خودروى سوارى اش را داخل پارکینگ مجتمع 
مسکونى پارك کرده اما صبح که براى سوار شدن به خودرو 
به پارکینگ مراجعه کرده اثرى از آن ندیده اســت. با ثبت 
ادعاى مالباخته پرونده اى در خصوص سرقت خودرو تشکیل 
و براى تحقیقات بیشتر به پایگاه نهم پلیس آگاهى ارجاع شد. 

* اظهارات مالباخته 
کارآگاهــان پایگاه نهم پلیس آگاهى در نخســتین گام از 
تحقیقات خود از مالباخته دعــوت کردند تا در پایگاه نهم 
پلیس آگاهى حاضر شود. مالباخته گفت: خودروى سوارى ام 
از نوع مزدا 3 بود و دزدگیر داشت؛ جدا از آن داخل پارکینگ 
پارك شده بود و فکر مى کنم سرقت آن مشکوك است اما به 

هیچ کدام از همسایه ها مظنون نیستم.
کارآگاهــان پایگاه نهم بــا ثبت اظهــارات مالباخته، براى 
بررســى هاى پلیســى به محل حادثه مراجعــه کردند. در 
تحقیقات اولیه مشخص شد این محل یک مجتمع 5 طبقه 
سه واحدى است و همه ساکنان داراى خودرو هستند؛ جدا 
از خودروى ســوارى مزدا 3 کــه داخل پارکینگ پارك مى 
شد، دو خودروى لوکس دیگر هم مربوط به همسایه ها داخل 
پارکینگ قرار داشــت. همین سرنخ کافى بود تا کارآگاهان 
متوجه شــوند با سارقى طرف هســتند که فقط یک نوع 

خودروى خاص را سرقت مى کند. 
* ثبت سرقت هاى سریالى 

در حالى که تلاش براى شناسایى سارق خوش اشتهاى مزدا 
3 ادامه داشت. به فاصله 20 روز از ثبت اولین سرقت دومین 
مالباخته در محدوده کلانترى 107 فلسطین به اداره آگاهى 
مراجعه کرد و از ســرقت خودروى سوارى مزدا 3 که داراى 
دزدگیر بود و در محل پارك همیشگى  قرار داشت، خبر داد.

بررسى هاى کارآگاهان پایگاه سوم پلیس آگاهى نشان مى داد 

که ســرقت دو خودروى سوارى مزدا 3 شباهت هاى زیادى 
به هم دارد و احتمال ســریالى بودن ســرقت ها خیلى زیاد 
است. هنوز تحقیقات از مالباخته انجام نشده بود که سومین 
سرقت در محدوده شهرك شهید محلاتى در شمال تهران به 
ثبت رسید و چهارمین. حالا دیگر کارآگاهان مطمئن بودند 
اعضاى باند سرقت که بیش از 3 نفر هستند، علاقه ویژه اى 
به سرقت خودروهاى مزدا 3 دارند و بعد از سرقت، آن ها را به 

محل نامعلومى منتقل مى کنند.
با بدست آمدن این سرنخ ها تمرکز کارآگاهان تیم مبارزه با 
سرقت اداره پلیس آگاهى به فعالیت هاى متهمانى معطوف 
شــد که به صورت خاص ســرقت انجام مى دادند. بررسى 
بانک اطلاعاتى متهمان سابقه دار، بهترین سرنخ را در اختیار 
کارآگاهان قرار داد. در بررسى سوابق متهمانى که به تازگى 
از زندان آزاد شــده بودند، کارآگاهان رد متهمى را زدند که 
به دلیل انجام کیف قاپى با خودروى سوارى مزدا 3، هشت 
ماه در زندان بود. کارآگاهان که احتمال مى دادند افشین در 
جریان سرقت ها دســت دارد، بلافاصله به آدرس او مراجعه 
کردند اما مادر متهم اعلام کرد دو روز بعد از اینکه افشین از 
زندان آزاد شد، همه اسباب و وسایلش را برداشت و به مکان 

نامعلومى رفت. 
* در جست وجوى متهم فرارى 

بررسى هاى پلیسى نشان مى داد افشین بعد از آزادى از زندان 
در همان دو روز اول با دو نفر از دوستانش در یک قهوه خانه 
در محدوده بهشت زهرا قرار ملاقات داشته است و دو روز بعد 
از این قرار محرمانه مالباخته اى در محدوده کلانترى 164 قام 
به کلانترى مراجعه کرده و از سرقت خودروى سوارى مزدا 
3 خبر داده است. تحقیقات کارآگاهان در حالى براى به دام 
انداختن افشین ادامه داشــت که اداره آگاهى تهران بزرگ 
هشتمین طرح برخورد با متهمان سابقه دار را به اجرا گذاشت 

و این بار در یک مخفیگاه مجردى که شــهروندان گزارش 
فعالیت هاى مجرمانه ساکنان آن را داده بودند، افشین و دار و 

دسته اش شناسایى و دستگیر شدند. 
* من عشق مزدا 3 هستم

با انتقال 4 متهمى که در داخل خانه مجردى به همراه آلات 
و ادوات خوش گذرانى و مشروبات الکى بازداشت شده بودند، 
تحقیقات از متهمان به کارآگاهان پایگاه نهم پلیس آگاهى 
محول شد. افشین در جریان بازجویى ها ادعا کرد این بار من 
ســر دسته نبودم و فقط به عنوان یک عضو ساده با اعضاى 
باند همکارى مى کردم. او ادعا کرد با هم قرار گذاشته بودیم 
خودروهاى مدل بالا را ســرقت کنیــم و بعد با خودروهاى 
ســرقتى کیف قاپى کنیم و همه پول هایى را که به دست 

مى آوردیم، خرج خوش گذرانى هایمان مى کردیم.
افشین با معرفى امیرحسین به عنوان سردسته باند سرقت هاى 
ســریالى خودروهاى مزدا 3 و کیف قاپــى در خیابان هاى 
شــمال پایتخت گفت: امیرحسین عاشق دخترى شده بود 
که خیلى مزدا 3 دوســت داشت. ماهم چون با امیرحسین 
رفیق فابریک بودیم، قرار گذاشتیم فقط خودروهاى مزدا 3 را 
سرقت کنیم؛ براى همین دو ماه در یک تعمیرگاه خودروهاى 
لوکس کارگرى کردیم تا با نحوه باز کردن در خودروى مزدا 
3 آشــنایى پیدا کنیم. بعد هم با شناسایى محل پارك این 

خودروها، اقدام به سرقتشان مى کردیم. 
افشــین اعتراف کرد: بعد از تمام شدن بنزین خودروهایى 
که ســرقت کرده بودیم، آن ها را بــه پارکینگى در اطراف 
جــاده خاوران منتقل مى کردیم و بعد هــم با فروش لوازم 
داخل خودروها تا شناسایى خودروى بعدى، خرج و مخارج 

خوشگذرانى هایمان را فراهم مى کردیم. 
بررسى هاى پلیسى نشان مى داد که دار و دسته امیرحسین 
از اول اردیبهشت تا پایان آبان ماه 15 خودروى مزدا 3 را در 

سطح شهر تهران به سرقت برده اند.
کارآگاهــان پایگاه نهم پلیس آگاهى تهران همچنین موفق 
شــدند با راهنمایى هاى متهمان دســتگیر شــده هر 15 
خودروى ســوارى سرقت شده را کشف کنند که از برخى از 
آن ها فقط لاشه خودرو باقى مانده بود و متهمان همه قطعات 

آن را به فروش رسانده بودند. 
تحقیقات پلیسى از هر 4 عضو دستگیر شده باند درباره دیگر 

اعمال مجرمانه شان همچنان ادامه دارد.

جزئیات انهدام باند سارقان خوش اشتها
اعضــاى بانــد «بچــه محل ها» کــه براى 
3

در تهران مى کردنــد، در عملیات تعقیب و گریز کارآگاهان 

 ساله اى است که ادعا مى کند 
 در کمترین زمان ممکن 
است. متهمان براى تحقیقات تکمیلى در اختیار اداره آگاهى 
هستند. به گزارش خبرنگار ما در اولین روز اردیبهشت ماه 
3که ســرقت دو خودروى سوارى مزدا 3که ســرقت دو خودروى سوارى مزدا 3 شباهت هاى زیادى  شهرى اعلام کرد 

خط قرمز: آتش ســوزى یک ســاختمان 
مسکونى در بلوار فردوس پایتخت، جان مرد 

میانسالى را گرفت.
وقتى شهروندان متوجه بروز آتش سوزى در 
یک ساختمان مسکونى شدند، با سامانه 125 
تماس گرفته و درخواست کمک کردند که 
ستاد فرماندهى سازمان آتش نشانى تهران 
بلافاصله آتش نشانان ایستگاه 27 را ساعت 
9:25 صبح دیروز به بلوار فردوس غرب روانه 
کرد. حسین حسین بیگى مدیر منطقه یک 
عملیات آتش نشــانى تهران کــه به همراه 

نیروهاى آتش نشانى در محل حادثه حضور 
داشــت، گفت: قسمت اتاق خواب یک واحد 
مسکونى 65 متر مربعى در طبقه سوم یک 
مجتمع مســکونى چهار طبقه 16 واحدى 
دچار آتش سوزى شده و دود بسیار غلیظى 
راهروها و طبقات این ساختمان را دربرگرفت. 
با توجه به بســته بودن در واحد مسکونى، 
نیروهــاى آتش نشــانى با اســتفاده از ابزار 
مخصوص در ورودى را گشودند و با بکارگیرى 

تجهیزات انفرادى و لوله هاى آبرسانى، خود را 
به محل حادثه رســاندند و عملیات مقابله با 
شعله هاى آتش را آغاز کردند. آتش نشانان در 
حین مهار آتش سوزى با یک مرد 43 ساله 
(داراى معلولیت) که دچار سوختگى شدید 
شده بود، مواجه شدند که پس از تحویل وى 
به امدادگران اورژانس، مشخص شد این مرد 
میانســال بر اثر شدت جراحات جان خود را 
از دســت داده است. نیروهاى آتش نشانى با 

تلاش همه جانبه در کوتاهترین زمان ممکن، 
آتش ســوزى را مهار و کامــلاً خاموش و از 
سرایت شعله هاى آتش به قسمت هاى دیگر 

ساختمان جلوگیرى کردند

آتش سوزى مرگبار در ساختمان مسکونى



استارت ملی پوشان جوان،  امروز ساعت 12:30

 کاستاریکا  اولین شکار  یوزهای  جوان در جام جهانی
 فوتبال  ورزش   جام جهانی فوتبال کمتر 
از ۲۰ سال از دیروز با برگزاری دیدار آلمان و 
ونزوئلا در کره جنوبی آغاز شد و ۲۴ تیم رقابت 
خود را برای موفقیت در ایــن رقابت ها آغاز  
می کنند که شــاگردان امیر حسین پیروانی 
نیز بعد از ۱۶ سال غیبت، بار دیگر زیر پرچم 

ایران پای به این مسابقات گذاشتند.
تیم ملی ایــران امــروز و در روز دوم این 
رقابت ها مقابل کاســتاریکا نماینده منطقه 
آمریکای شــمالی و حوزه دریای کاراییب 
قرار می گیــرد. این دیدار ســاعت ۱۲:۳۰ 
ظهر ) ۱۷ به وقت محلی ( در ورزشگاه جام 
جهانی شــهر جِجو برگزار می شود. قضاوت 
این دیدار را چونیت چاگر از ترکیه بر عهده 
دارد.در ترکیب تیم ملی جوانان بازیکنانی 
مانند امید نورافکن)کاپیتان(، رضا شکاری، 
عارف غلامی، علی شجاعی، رضا مختاری، 
محمد ســلطانی مهر، مهران درخشان مهر 
و... بازی می کنند که هر کــدام مهره های 
تاثیر گذار تیم های باشــگاهی خود هستند 
و نام آن ها در لیگ شــانزدهم فوتبال ایران 
بارها شنیده شده است.رقیب ایران نیز در 
دوره گذشته این مســابقات به عنوان یک 
تیم شگفتی ســاز مطرح شــده بود و برای 
دفاع از کارنامــه خود پای بــه این میدان 
می گذارد. در دیگر بــازی گروه C، پرتغال 
 و زامبیا در همین روز و ساعت ۹:۳۰ صبح
 ) ۱۴ به وقــت محلی ( در ورزشــگاه جام 
جهانی ججو مقابل هم صف آرایی می کنند.

دو تیم نخست گروه های شش گانه و چهار  
تیم از جمع تیم های ســوم این گروه ها که 
بهترین عملکرد را داشته باشند، در مرحله 

یک هشتم نهایی حاضر می شوند.

برنامه بازی های ایران در دورمقدماتی:
 - اردیبهشــت،ایران   ۳۱ یکشــنبه 

کاستاریکاساعت ۱۲:۳۰
چهارشــنبه ۳ خرداد،زامبیا - ایران ساعت 

۱۲:۳۰
شنبه ۶ خرداد،پرتغال- ایران ساعت ۱۲:۳۰

*پیروانی: از لحاظ ذهنی و روانی آماده 
هستیم

امیرحســین پیروانی مربی تیــم ملی در 
نشســت خبری پیش از دیدار تیم جوانان 
ایران مقابل کاســتاریکا در جــام جهانی 
جوانان اظهار داشــت: ما قبل از حضور در 
جام جهانی تنها دو بازی دوســتانه با تیم 
سنگال داشتیم و به دو نتیجه تساوی دست 

یافتیم. تیم ما از لحاظ ذهنی و روانی بسیار 
آماده برای دیدار با کاستاریکاســت و چند 
روز نیز زودتر در محل برگزاری مسابقات در 
کره جنوبی حاضر شدیم تا بتوانیم از لحاظ 
آمادگی ذهنی و روانی به شــرایط مناسبی 
دست پیدا کنیم و به تطابق زمانی برسیم.
وی دربــاره پیش بینی دیدار ایــران برابر 
کاستاریکا و همچنین شرایط تیمش در این 
تورنمنت گفت: برای تیم ملی ایران در جام 
جهانی آرزوی موفقیت می کنم.کاستاریکا 
نیز تیم بسیار خوبی است و از این تیم قبلًا 

آنالیز خوبی داشتیم.

*نورافکن: کاملا آماده ایم
امید نورافکن کاپیتان تیــم ملی جوانان در 
نشست خبری پیش از دیدار تیم   ملی ایران 
مقابل تیم   ملی جوانان کاســتاریکا در جام 
جهانی جوانان، اظهار کرد: شــرایط بدنی ما 
بسیار خوب اســت. با آمادگی ۱۰۰ درصد پا 
به این مسابقات گذاشــته ایم. به دنبال این 
هستیم که در بازی نخســت نتیجه  خوبی را 
بگیریم و برای بازی دوم و ســوم برابر زامبیا 
و پرتغال از نظر روحی شــرایط خوبی داشته 
باشــیم و بتوانیم با نتایج خوبــی به دور بعد 

صعود کنیم. 

 جدایی مگنو باتیستا از گسترش فولاد 
ورزش: پس از حضــور لوکا بوناچیچ در گســترش فولاد، جدایی 
مگنو باتیستا نیز   قطعی شده اســت. این هافبک برزیلی به عنوان 
اولویت دوم در لیست لوکا قرار گرفته و به همین خاطر به مسئولان 
باشگاه گســترش فولاد اعلام کرده که می خواهد از این تیم جدا 
شود.باتیســتا هنوز یک فصل دیگر با گسترش فولاد قرارداد دارد، 
اما تبریزی ها قصد دارند رضایت نامه این بازیکن را صادر کنند تا او 

بتواند به تیم دیگری بپیوندد.

امیدهای فوتسال ایران، قرقیزستان را 
دو رقمی کردند

ورزش: تیم   ملی فوتسال زیر ۲۰ سال ایران از ساعت ۱۰:۳۰ صبح دیروزدر 
چهارمین و آخرین مرحله گروهی مســابقات قهرمانی آسیا به مصاف 
قرقیزستان رفت و در پایان به پیروزی پر گل  ۱۰ بر صفر رسید.شاگردان 
علی صانعی با این برد دوازده امتیازی شده و به عنوان صدرنشین گروه D به 
مرحله یک چهارم نهایی صعود کردند. امیدهای فوتسال ایران در این مرحله 

باید از ساعت ۱۳:۳۰ فردا به مصاف تیم دوم گروه C بروند.

بازگشت کی روش به تهران 
ورزش: کارلوس کی روش سرمربی پرتغالی که در سال های حضور در 
راس کادر فنی تیم ملی نشان داده هرگاه فرصت به دست بیاورد برای 
اســتراحت و گذراندن وقت راهی اروپا می شود این بار هم از فرصت 
چند هفته ای تا قبل از بازی حساس روز هفتم مقدماتی جام جهانی 
۲۰۱8 روسیه به پرتغال بازگشت و در آستانه آغاز اردوی آماده سازی 
تیم ملی برای سفر به اتریش صبح دیروز از طریق دبی وارد تهران شد.

بهترین خبر برای استقلالی ها قبل از 
بازی با العین

ورزش: بازگشت جابر انصاری به تمرینات آبی پوشان در آستانه دیدار 
حساس این تیم مقابل العین می تواند یک خبر خوش برای منصوریان 
و سایر استقلالی ها باشد. تیمی که در  روزهای گذشته تنها خبر غیبت 
بازیکنانش به گوش می رسید، حالا می تواند امیدوار به بازگشت یکی از 
موثرترین بازیکنان خود به ترکیبش باشد. جابر انصاری با زدن سه گل 
در سه بازی آخر استقلال بهترین گلزن این تیم در یک ماهه اخیر بوده 
و بازگشت او به شرایط مســابقه می تواند بهترین خبر برای آبی های 

پایتخت در آستانه دیدار با العین باشد. 

ستاره های سیاه جامگان در آستانه جدایی
ورزش سه: در حال حاضر نیمــی از قرارداد بازیکنان سیاه جامگان 
در لیگ شــانزدهم پرداخت نشــده و همین موضوع باعث ناراحتی 
و دلســردی بازیکنان این تیم و به خصوص ســتارگان آن ها شــده 
است؛ ضمن اینکه بســیاری از این بازیکنان با اتمام قرارداد بازیکن 
آزاد شــده اند و به راحتی می توانند تیم خــود را ترک کنند.محمد 
خانزاده و روح الله سیف اللهی دو بازیکنی هستند که از وضع موجود 
ناراضی هستند و در صورتی که طی روزهای آتی خبرهای خوش و 
امیدوارکننده ای به آن ها نرسد، از بین پیشنهاداتی که دارند، یکی را 

انتخاب می کنند و تیمشان را ترک خواهند کرد.  

صبا به دنبال خرید سهمیه نفت؟
ورزش: با وجود ســقوط صبا به لیگ یک، شایعاتی مبنی بر حضور 
احتمالی این تیم در لیگ برتر هفدهم شــنیده می شود. گفته شده 
مسئولان این باشگاه ابتدا نسبت به نتیجه چند بازی تیم سیاه جامگان 
در هفته های پایانی لیگ برتر مشــکوک و معتــرض بودند اما گویا 
شکایت آنها به جایی نرسیده و قرار نیست اتفاقی بیفتد. همین باعث 
شده تا صبایی  ها برای بازگشــت به لیگ برتر از راه های دیگری وارد 
شوند؛ یعنی خرید سهمیه تیم نفت! تیمی که گفته می شود اوضاع 
مدیریتی مشخصی ندارد و سرنوشــتش حتی برای حضور در لیگ 

بعدی هم مشخص نیست. 

اشکان به ایران نمی آید
ورزش: اشکان پس از جدایی از قطر و العربی، به بوندسلیگا برگشت تا 
برای ولفسبورگ تیم سابقش بازی کند. انتقال او به این باشگاه هم با 
شکست روبرو شد. دژاگه ابتدا برای گرفتن ITC خود مشکل داشت و 
سپس به خاطر مصدومیت کشاله، تمام هفته های فصل را از دست داد. 
حالا خبرهای تازه ای از آلمان به گوش می رسد، مبنی بر اینکه اشکان 
دژاگه به احتمال فراوان دوباره بدون تیم می شود.شــنیده می شود 
بعضی از باشگاه های ایرانی برای جذب دژاگه دندان تیز کرده اند ولی 
این بازیکن علاقه دارد در اروپا به کارش ادامه دهد. دژاگه به احتمال 
فراوان کاپیتان اول ایران در جام جهانی خواهد بود و به همین خاطر 

می خواهد آمادگی اش را بالا ببرد.

علیپور خواهان جدایی از پرسپولیس
تسنیم: مهاجم جوان پرسپولیس که با آمدن گادوین منشا موقعیت 
خود را در پرسپولیس در خطر می بیند با حضور در باشگاه پرسپولیس 
خواستار پیوستن به یک تیم قطری شده است. جالب اینکه مسئولان 
باشگاه پرســپولیس به علیپور گفته اند هر تیمی خواهان به خدمت 
گرفتن اوست باید مبلغ یک میلیون دلار پول رضایت نامه بدهد. فصل 
پیش هم مسئولان باشگاه پرسپولیس چنین درخواستی از  تیم روسی 
خواهان علیپور داشتند که باعث شد آن تیم کلًا قید این مهاجم جوان 
را بزند، اتفاقی که به نظر می آید این بار هم تکرار شــود. مسئله دیگری 
که علیپور را آزار می دهد رقم پایین قرارداد اوســت. او سه فصل دیگر با 
پرسپولیس قرارداد دارد و مبلغ آن هم ۳۰۰ میلیون تومان است در حالی 

که اکثر همبازیانش چند برابر این پول را از پرسپولیس می گیرند.

اولویتم نفت است 
مبعلی: خیلی راحت از فوتبال 

خداحافظی می کنم
ورزش: ایمان مبعلی بدون شک یکی از بهترین و خلاق ترین هافبک 
های ایران در سال های اخیر بوده اســت و همچنان در ۳۴ سالگی 
تاثیرگذار ظاهر می شــود. او در این فصل گذشته 8 بار با پاس های 
بی نقص خود تیمش را به گل رساند تا نقش مهمی در موفقیت های 
نفت و علی دایی داشته باشد. او در مورد آینده اش گفت: هنوز تکلیف 
مشخص نشده، من ۳ سال در نفت بازی کردم و قطعا اگر شرایط نفت 
خوب باشد اولویت من این تیم اســت.  من خیلی وقت است که به 
خداحافظی فکر می کنم و هر موقع فکر کنم شــرایطش مهیا باشد، 

خیلی راحت خداحافظی می کنم.

ضد حمله

پورعلی گنجی: خوشحالم دومین جام را با 
السد فتح کردم

تسنیم: تیم السد جمعه شــب با پیروزی ۲ بر یک برابر الریان به قهرمانی امیر 
کاپ قطر رســید تا پس از کاپ قطر دومین جام خود را به دســت آورد.مرتضی 
پورعلی گنجی، ملی پوش ایرانی السد درباره این بازی گفت: بازی فینال امیر کاپ 
قطر آسان نبود و رقیب بسیار قدرتمندی را پیش رو داشتیم. زمانی که الریان به 
گل اول رسید ما با تمام توان خود بازی کردیم و موفق به زدن ۲ گل شدیم. این 

اتفاق نشان دهنده ثبات و توانمندی تیم السد بود.
وی اظهار داشت: خیلی خوشحالم که برای الســد بازی می کنم و دومین 
جام قهرمانی را به دست آوردم. خوشــحالی دیگر من این است که فصل 
را بدون مصدومیت به پایان رســاندم. این جام را به هواداران تیم الســد 

هدیه می کنیم.

شجاعیان تا 13۹۸ با گسترش قرارداد دارد
گسترش فولاد می تواند مانع بازی »سعید 

آقایی« در هر تیمی شود
ایسنا: مدیر عامل گســترش فــولاد درباره شرایط داریوش شــجاعیان گفت: 
شجاعیان تا سال ۹8 با باشگاه گسترش فولاد قرارداد دارد. اگر تیمی او را بخواهد، 
طبیعتا باید به ما نامه بزند. اینکه می گویند رقم رضایت نامه این بازیکن فلان عدد 
است، صحت ندارد و چیزی مشخص نیست.هوشنگ نصیرزاده درباره وضعیت 
سعید آقایی و اینکه گفته می شود این بازیکن شــاید دوباره به این تیم بازگردد، 
گفت: سعید آقایی در حال حاضر بازیکن تیم دیگری است. با این حال بوناچیچ 
ابراز تمایل کرده که او را جذب کنیم. آقایی با باشــگاه گسترش فولاد یک سری 
توافقات کرده بود و تعهداتی ایجاد کرده است. اگر این تعهدات و توافقات عملی 
نشود، می توانیم جلوی بازی کردن این بازیکن را در هر باشگاهی که باشد بگیریم. 14

تلگرامی
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    بازی دو تیم اســتقلال تهران و العین امارات از مرحله یک هشــتم لیگ 
قهرمانان آسیا در حالی فردا و از ساعت ۲۰:۴۵ در ورزشگاه آزادی برگزار می شود 

که داوران چینی قضاوت این بازی را بر عهده دارند.
    ســایت ورزش یونان از ماندن مسعود شجاعی مهاجم ملی پوش 

کشورمان در فصل آینده سوپر لیگ یونان در پانیونیوس خبر داد.
    حریف اماراتی پرســپولیس در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا موفق 
شد در فینال جام حذفی امارات موسوم به جام رئیس دولت از سد النصرحریف 

سرشناس خود عبور کرده و فصل تلخ خود را با شیرینی به پایان برساند.
   تیم فوتبال اســتقلال تهران که به دلیل ارتکاب تماشاگرانش به 
یکسری تخلف در جریان دیدارهای قبلی این تیم در لیگ قهرمانان 

آسیا، مبلغ ۵2 هزار دلار از ســوی AFC جریمه شده بود در نهایت 
این جریمه که مبلغی در حدود 200 میلیون تومان می شد، از سوی این 

باشگاه پرداخت شد.
   هاشــمی مقدم، مدیر برنامه های بازیکن ایرانی آلکمار، گفت: شک ندارم 

علیرضا جهانبخش روزی به یک بازیکنی تبدیل خواهد شد که در تاریخ فوتبال 
ایران مثل او نخواهیم داشت.

   ایگواین، مهاجم آرژانتینی یوونتوس به عنوان بهترین بازیکن فصل 
201۶- 201۷ باشگاه یووه انتخاب شد.

    حسینی،دروازه بان دوم استقلال به دلیل مشــکل مالیاتی و رفع توقیف 
خودرویش که به دلیل بدهی مالیاتی صورت گرفته است به دفتر باشگاه استقلال 

رفت و با افتخاری صحبت کرد.
   نوری، هافبک باتجربه تراکتورســازی با ابراز خرسندی از تمدید 
قرارداد خود با تراکتورسازی، ادامه همکاری با سرخپوشان تبریزی 

را ریسک نمی داند.
   شنیده می شــود عبدالله ویسی سرمربی ســابق تیم فوتبال سپاهان 

به مسئولان تیم تراکتورســازی برای هدایت این تیم، پاسخ منفی داده 
است.

   با اعلام مجید جلالی ســرمربی تیم پیکان سعید عزیزان مربی 
دروازه بانان فصل گذشته این تیم در فصل بعد جایی در این تیم ندارد و 

به احتمال فراوان داود فنایی جایگزین او خواهد شد. 

جریمه 3۷0 هزار دلاری 
استقلال در پرونده پروپئیچ
محرومیت آبی ها را 

تهدید می کند
ورزش:بعــد از شــکایت پروپئیچ از 
استقلال، فیفا این باشگاه را به پرداخت 

مطالبات این مهاجم کروات محکوم کرده است. استقلالی ها بعد از حکم فیفا 
درخواست صدور جزییات)گراوند( را از فدراسیون جهانی فوتبال مطرح کردند 
که نتیجه  این درخواست در روزهای گذشته به استقلال ارائه شد.بنابر اعلام فیفا 
باشگاه استقلال موظف است که ۳۷۰ هزار دلار به این مهاجم کروات پرداخت 
کند و تنها ۳۰ روز برای پرداخت این هزینه سنگین مهلت دارد و در صورت عدم 

پرداخت این جریمه دچار محرومیت خواهد شد. 

امید ابراهیمی به 
بازی برگشت با العین 

می رسد
ایسنا: نصرالله عبداللهی درباره آخرین 
شرایط استقلال پیش از مصاف با العین 
امارات گفت: خوشبختانه شرایط خوبی 

داریم. تیم به خوبی تمرین می کند و روحیه بازیکنــان در حد بالایی قرار دارد. به 
جز امید ابراهیمی، سایر مصدومان به تیم برگشته اند و احتمالا مشکلی برای بازی 
با العین ندارند هرچند که تشخیص اینکه به میدان بروند یا نه، به عهده کادرفنی و 
آقای منصوریان است. سرپرست استقلال درپاسخ به این سوال که آیا امید ابراهیمی 
هیچ شانسی برای همراهی تیمش برابر العین ندارد، بیان کرد: امید ابراهیمی به بازی 

ما با العین در تهران نمی رسد ولی ان شاءالله در بازی برگشت همراه ما خواهد بود.
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ورزش: بازیکنان اســتقلال خوزستان 
چند روزی اســت در اعتصاب هســتند 
و صبح دیروز برای ســفر بــه تهران در 
فرودگاه حاضر نشدند. آنها عقیده داشتند 
مســئولان باید مبلغی از قراردادشان را 
پرداخت کنند که البته در چند روز اخیر 
هیچگونه حرکتی از مســئولان این تیم 
دیده نشد و حتی شــنیده شد بازیکنان 
ازســوی بعضی تهدید شده اند. بازیکنان 
استقلال خوزســتان که از این موضوع به 
شدت ناراحت هستند قرار بود ساعت ۱۱ 
به  تهران و سپس ساعت۱8:۳۰ دقیقه به 

مسقط بروند که ناراحتی و اعتصاب بازیکنان باعث شد تا 
سفر این تیم به عمان لغو شود. احتمالا در صورت نرفتن 
استقلال خوزستان برای دیدار با الهلال، برای این تیم و 

فوتبال ایران عواقبی داشته باشد.
* محرومیت های احتمالی 

سعید فتاحی مسئول مسابقات ســازمان لیگ در مورد 
شــرایط حضور استقلال خوزســتان  در لیگ قهرمانان 
آسیا اظهار داشــت: بازیکنان و مربیان موظف به حضور 
در مسابقات  رسمی هستند و در غیر اینصورت موضوع 

از طریق کمیته های اخلاق و انضباطی پیگیری  می شود 
و احتمالا بــا محرومیت هایی از  قبیــل حضور در نقل 
و انتقالات و  محرومیــت  حضور در مســابقات مواجه 

می شوند. 
* مؤمنی:آقای فتاحی!شما از سازمان لیگ پول 

نگیرید کار می کنید؟
 مهدی مؤمنی مهاجم استقلال خوزستان در خصوص 
اظهارنظر فتاحی مبنــی بر اینکه بازیکنان اســتقلال 
خوزستان در صورت شرکت نکردن در مسابقات رسمی 
محروم می شــوند، گفت: جریمه دیگر چیست؟ آن ها 

مسئولان باشــگاه ما را پیدا کنند، آقای 
فتاحی اگر شــما از ســازمان لیگ پول 
نگیرید کار می کنید؟ ما در ســرما و گرما 
تلاش کردیم و کار دیگری به جز فوتبال 
بلد نیستیم. به شخصه ۴ خانواده را خرج 
می دهم و اگر بگویم در تهران در به در به 

دنبال خانه هستم شاید باور نکنید. 
* طیبی:اگر بازی ملی اســت چرا 
بین ما و استقلال و پرسپولیس فرق 

می گذارند؟
محمد طیبــی کاپیتان تیم فوتبال اســتقلال 
خوزســتان در خصوص عدم سفر بازیکنان این 
تیم به تهران برای سفر به عمان و دیدار با الهلال عربستان، گفت: 
شما اسم باشگاه استقلال خوزستان را باشگاه نگذارید. باشگاه که 
چه عرض کنم بگذارید تیم محلات.  وی افزود: تیم ما ۱۵ روز است 
که تمرین نکرده و یک نفر در محل تمرینات ما نگفت که شما کجا 
هستید. طیبی در خصوص اینکه مسئولان استقلال خوزستان و 
فدراسیون فوتبال مدعی هستند این بازی ملی است، گفت: مگر 
نمی گویید بازی ملی اســت پس چرا بین استقلال، پرسپولیس 
و استقلال خوزستان فرق می گذارند؟ چرا به بازیکنان استقلال 
خوزستان نمی رســند؟ اگر استقلال و پرســپولیس هم چنین 

شرایطی داشتند آیا آن ها را رها می کردند؟ 

اعتصاب سفر استقلال خوزستان به عمان را  لغو کرد
شوک اهوازی ها به آسیا

ورزشـــی

به جا مانده از آخرین دعوای »پولی« علی دایی
مالیات نمی دهد، تشویق می شود

رسول بهروش: داستان را همه شما مي دانید. علي دایي به خاطر عدم پرداخت 
مالیاتش در دوران حضور در پرسپولیس از دست این باشگاه به کمیته انضباطي 
فدراســیون فوتبال شکایت برده و حالا گفته مي شــود مبلغي حدود سه ونیم 
میلیارد تومان از این باشگاه مطالبه کرده اســت. او از لج اینکه پرسپولیسي ها 
مالیاتش را نداده اند، دســتمزد سال ســوم حضورش در جمع سرخپوشان را 
هم مطالبه کرده؛ یعني همان سالي که او اصلا در پرسپولیس حضور نداشت و 
سرخپوشان با برانکو نایب قهرمان لیگ شدند! دایي بعد از اخراجش در میانه هاي 
لیگ چهاردهم، دستمزد سال سوم قراردادش را به طور شفاهي بخشیده بود، اما 
حالا که پرسپولیسي ها مالیات درآمد او را نداده  اند و حساب هاي دایي مسدود 

شده، او هم به سیم آخر زده و کلیه مطالباتش را مي خواهد.
به طور کلي چیزي حدود یک ســوم کل وقــت و انرژي فوتبــال ایران صرف 
رسیدگي به دعواهاي مالي علي دایي با طرف حساب هایش مي شود. او یک شب 
تا خروس خوان روي آنتن برنامه زنده نود مي ماند تا در مورد طلبش از فدراسیون 
فوتبال توضیح بدهد، یک روز از دست مدیران صبا به کمیته انضباطي شکایت 
مي کند و یک روز هم هر چه از دهانش در مي آید در مورد بي پولي نفت تهران و 
بي کفایتي مدیران این باشگاه به زبان مي آورد. حالا هم او موازي با ماجراهایش 
در نفت، سراغ پرسپولیس رفته و حق و حقوقش را از این باشگاه مي خواهد. در 
این میان ممکن است ســرخ ها با دایي بد تا کرده باشند و حق کاملا با او باشد، 
اما موضوع وقتی جالب تر می شــود که اســتاد می گوید: »به خاطر بدعهدی 
پرسپولیس حساب من مسدود شد. این در حالی است که من بارها از سوی اداره 
مالیات به عنوان مودی نمونه مورد تقدیر قرار گرفتم و حالا هضم این مســئله 

برای من خیلی سخت است.«
علی دایی یک تاجر موفق است که بیزینس های زیادی دارد. او لابد در آن حوزه 
مالیاتش را درست و دقیق می دهد که تشــویق می شود، اما دست کم در مورد 
فعالیت فوتبالی شهریار، خنده دار اســت که شاهد تشویق و ستایش او باشیم. 
همه جای دنیا پرداخت مالیات بر عهده بازیکن یا مربی اســت، اما آقای دایی 
در ایران برای یک فصل قرارداد دو میلیارد تومانی می بندد و پرداخت مالیات 
را هم به عهده باشگاه می گذارد! آیا شگفت انگیز نیست که کسی با این رویه و 
عادت، خودش را مودی نمونه مالیاتی بداند؟ مگر مالیات کارمندان و کارگران 
را دولت یا بخش خصوصی می پردازد که در مورد علی دایی این وظیفه بر عهده 
باشگاه باشد؟ مســئله ما اصلا قیمت گران دایی نیست. او می تواند به جای دو 
میلیارد قراردادی دو ونیم میلیاردی ببندد، اما مالیاتش را خودش بدهد. کسی 
که پرداخت مالیات را به صاحب کار حواله می دهد، مطلقا درک درستی از این 
پدیده ندارد. در مورد چنین شخصی یک چیز واضح است؛ او هر چه باشد، مودی 

نمونه مالیاتی نیست!

یادداشت

سهمیه ایران فعلًا
کم نمی شود؛ خطر 

تاجیکستان!
ورزش: ســایت معتبر فوتبال رنکینگ طی 
گزارشی نوشت سهمیه باشگاه های آسیایی 
برای فصــول ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ لیگ قهرمانان 
آســیا در نوامبر ۲۰۱۷ طــی تصمیم گیری 
کمیته مســابقات در کنفدراســیون فوتبال 
آسیا بررسی و اعلام خواهد شد و این موضوع 
بدین معناست که سهمیه های ۲۰۱8 میلادی 
)فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا( بدون تغییر 

و مانند سال ۲۰۱۷ اعمال خواهد شد.
بر همین اســاس فوتبال ایــران برای فصل 
۲۰۱۷ لیگ قهرمانان آسیا نیز ۲+۲ سهمیه را 
داشت که چون باشگاه های عراقی نتوانستند 
مجوز حرفه ای باشــگاه ها را کســب کنند، 
نیم ســهمیه این کشــور به ایران رسیده و 
باشــگاه های ایران با ۱+۳ در فصل جاری کار 
خود را آغــاز کردند. هرچند کــه در گزارش 
فوتبال رنکینگ درخصوص سهمیه های فصل 
۲۰۱8 توضیحی ارائه نشده است ولی به نظر 
نمی رسد برای فصل بعد در سهمیه ها  تغییری 
ایجاد شده و همچنان سهمیه کشورمان ۳+۱ 

خواهد بود.
در ادامه گزارش فوتبــال رنکینگ آمده: »در 
رنکینگ جدید منطقه غرب آسیا لیگ هند 
موفق شد جایگزین اردن شــود، هرچند که 
سهمیه های این دو کشور هر کدام نیم سهمیه 
محسوب می شود. از سوی دیگر کشور کویت 
همچنان تعلیق است و باشگاه های سوریه و 
عراق نیز نتوانسته اند مجوز حرفه ای را دریافت 
کنند و این در حالی است که لیگ تاجیکستان 
با صعود به جمع ۱۲ لیگ برتر غرب آسیا در 
صورتی که قهرمان فصل ۲۰۱8 این کشــور 
بتواند مجوز حرفه ای باشگا ه ها را کسب کند، 
نیم سهمیه عراق به این کشور خواهد رسید.«
این بدان معناســت که در صورتی که لیگ 
ایران در رنکینگ افزایش پیدا نکند، سهمیه 
کشــورمان برای دو فصــل ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ 

کاهش پیدا کرده و ۲+۲ خواهد شد. 



ورزش: حدود دو هفته است كه جيوگانيك سرمربى رومانيايى 
تيم هاى ملى روئينگ و افشين فرزام سرمربى تيم ملى دختران 
دچار مشكل شــدند و همين امر حاشيه هايى را در قايقرانى به 
وجود آورده است.  جيوگا در همين مورد گفت: من پاسپورتم 
را سه روز تمديد كردم چون اميدوارم فدراسيون ايران از خواب 
بيدار شود و در مسير درســت حركت كند. از صحبت هايى كه 
امينى با رسانه ها داشت سورپرايز شدم. امينى گفته اگر با فرزام 
كار مى كنم بمانم در غير اين صورت بايد بروم اگر امينى در نظر 
دارد از طريق رســانه ها اخبار را به من برساند من هم از همين 
جا مى گويم نمى توانم اين شرايط را بپذيرم. اميدوارم كسانى 
كه مسأله ايجاد مى كنند و دشمنى شان را ثابت كرده اند براى 
كسب نتيجه كار كنند. ما در رومانى يك ضرب المثل داريم كه 
مى گويد آنچه كه درست است و به ذهن خطور مى كند هميشه 
در لحظه آخر به ذهن مى رســد. در پايان بايد بگويم من همه 

ايرانى ها را دوست دارم.
* فرزام: سيبل شده ام

افشين فرزام  ، مربى تيم ملى روئينگ بانوان گفت: قبل از اين 
كه جيوگا به ايران بيايد ايميل هايى براى من ارسال مى كرد كه 

مشخص بود دوست  ندارد با يكديگر همكارى كنيم.
وى ادامه داد: اين كه تيم روئينگ بانوان به من ســپرده شــده 
تصميم فدراســيون بوده و من دخالتى در آن نداشتم. در حال 

حاضر هم دعواى اصلى ســر تيم روئينگ بانوان است و عده اى 
تصور مى كنند از قافله عقــب مانده اند و مصاحبه هاى انتقادى 

انجام مى دهند.
مربى تيم ملى روئينگ تصريح كرد: متاســفانه صحبت هايى 
مى شــود مبنى بر اين كه براى ســرمربيگرى تيم روئينگ 
بانوان تلاش مى كنم در حالى كه اينگونه نيست و اگر همين 
الان هم كناره گيرى كنم برنــده خواهم بود. حتى در مقاطع 
مختلف به دنبال اين بودم كه از سمتم كناره گيرى كنم. من 
الان سيبل شده ام و از طرفى ملى پوشــان روئينگ بانوان و 
مسئولان رده  بالاى فدراسيون از من مى خواهند كناره گيرى 
نكنم و از طرف ديگر جيوگانيــك مى خواهد من از تيم ملى 
بروم. ضمن اين كه عده اى هم كه با جيوگانيك همراه هستند 
تصور مى كنند من مانع پيشــرفت آنها هستم. وى افزود: من 
هر روز از ملى پوشــان مى خواســتم به تمرين بيايند و زير 
نظر جيوگانيك كار كنند اما ملى پوشــان اصرار داشتند كه 
نمى خواهند زير نظر او تمرين كنند. فرزام در خصوص اينكه 
حاضر است با جيوگانيك همكارى كند يا خير، گفت: من در 
2 روز گذشته بارها از او خواستم در جلسه اى صحبت كنيم و 
حتى اگر بخواهد مربيگرى نكنم اما جيوگانيك زير بار نرفت 
و حاضر نشــد صحبت كنيم. همه اين مســائل نشان دهنده 

يك حركت خطى است. 

 *واكنش رئيس فدراسيون
اما رئيس فدراسيون قايقرانى در راســتاى حل اختلاف بين دو 
مربى تيم ملى روئينگ ايران گفت: يك فرصت دوباره به جيوگا 
داده ايم.  غلامرضا امينى گفت: ما همچنان در تلاش هســتيم تا 
اين مشكل حل شود. من خودم بليت برگشت اين مربى را گرفته ام 
تا به كشورش بازگردد اما وى اعلام كرده كه براى آخرين بار قصد 
مذاكره دارد تا شايد اين توافق حاصل شــود.  رئيس فدراسيون 
قايقرانى در مورد اينكه با توجه به قرارداد جيوگا تا سال 2018، آيا 
در صورت لغو قراردادش، ايران متحمل جريمه مى شود؟ تصريح 
كرد: اين قرارداد به صورت يكطرفه از طرف خود جيوگا در حال لغو 
است و در اين صورت ما متحمل جريمه نخواهيم شد. اما رئيس 
فدراسيون قايقرانى در راستاى حل اختلاف بين دو مربى تيم ملى 
روئينگ ايران گفت: يك فرصت دوباره به جيوگا داده ايم.  غلامرضا 
امينى گفت: ما همچنان در تلاش هستيم تا اين مشكل حل شود. 
من خودم بليت برگشت اين مربى را گرفته ام تا به كشورش بازگردد 
اما وى اعلام كرده كه براى آخرين بار قصد مذاكره دارد تا شايد اين 
توافق حاصل شود.  رئيس فدراســيون قايقرانى در مورد اينكه با 
توجه به قرارداد جيوگا تا سال 2018، آيا در صورت لغو قراردادش، 
ايران متحمل جريمه مى شود؟ تصريح كرد: اين قرارداد به صورت 
يكطرفه از طرف خود جيوگا در حال لغو است و در اين صورت ما 

متحمل جريمه نخواهيم شد.

 حمايت فدراسيون بين المللى 
بسكتبال با ويلچر از حجاب 

 ايرنا : فدراسيون بين المللى بسكتبال با ويلچراز تصميم فدراسيون 
بين الملل بســكتبال براى حضــور زنان با حجــاب در رقابت هاى 

بين المللى حمايت كرد.
 در قانون جديد فدراسيون بين المللى بســكتبال كه در كنگره ماه 
آوريل در هنگ كنگ تاييد شــد، زنان بسكتباليست مسلمان مجاز 
خواهند بود با سر و بدن پوشيده در مسابقه حضور پيدا كنند. پيش از 

اين زنان محجبه قادر به حضور در مسابقات نبودند.
«مورين اورچارد» دبير كل فدراسيون بين المللى بسكتبال با ويلچر 
گفت: واقعا خوشحال هستيم كه فدراســيون بين المللى بسكتبال 

تصميم گرفت در قانون پيشين خود بازنگرى كند.
وى افزود: قانون جديد روند تصميم گيرى را در فدراسيون بين المللى 

بسكتبال با ويلچر تسهيل مى كند.
اورچارد گفت: ما همچنين قوانين مشــابهى را پيــش از بازى هاى 
پارالمپيــك 2016 ريو وضع كرديم تــا اطمينان پيــدا كنيم تيم 
بســكتبال با ويلچر زنان الجزاير مى تواند در بازى هاى پارالمپيك 

حضور پيدا كند.
فدراسيون بين المللى بسكتبال با ويلچر بر اين باور است كه حجاب 

خطرى براى سلامت بازيكن ندارد.

 سرمربى تيم ملى ژيمناستيك: ثبت سه 
حركت كيخا كمتر از كسب مدال نيست

ايسنا: سرمربى تيم   ملى ژيمناســتيك ضمن بيان اين كه ثبت 
ســه حركت كيخا كمتر از كسب مدال نيســت، گفت: اميدوارم 
نمايندگان ايران در فينــال رقابت هاى آســيايى تايلند در تك 
وسيله ها به مدال دست يابند.  محمد آذرپى  گفت: خدا را شكر در 
رقابت هاى جوانان تيم   ملى توانست به عنوان پنجمى رقابت هاى 
آسيايى دست يابد و همچنين ســه ژيمناست جوان به فينال تك 

وسيله ها راه يابند.
 وى گفت : سعيد رضا كيخا در وســيله خرك حلقه به فينال راه 
پيدا كــرد. هادى خنارى نژاد بــه فينال راه پيــدا نكرد و عبداالله 
جامعى نيز اگر سقوط نمى كرد، بالاترين نمره را در اين مسابقات 
كســب مى كرد و با امتياز بالاى 15 به فينــال راه پيدا مى كرد و 
كسب مدال طلايش قطعى بود، اما متاســفانه اين اتفاق نيفتاد و 
تنها كيخا به فينال راه پيدا كرد. كيخا در اين مســابقات آسيايى 
تايلند يك حركت جديد ديگر به ثبت رساند. سعيد رضا كيخا تنها 
ژيمناستى است كه در كمتر از دو ماه سه حركت در اين وسيله به 
ثبت رسانده است و جزء نابغه هاى اين وسيله محسوب مى شود. 

ثبت اين سه حركت كمتر از كسب مدال نيست. 
او  با شايســتگى با امتياز 75/14 پس از نماينــدگان چين به مدال 

ارزشمند برنز دست پيدا كرد.

صادقيان مدال برنز جهانى گرفت
ورزش: صادقيان به فينال تفنگ بادى جام جهانى مونيخ راه يافت و 
مدال برنز را كسب كرد.  رقابت هاى مونيخ با حضور 736 تيرانداز آغاز 
شد. آرمينا صادقيان بانوى تيرانداز ايرانى توانست در تفنگ بادى رده 
بزرگسالان مدال برنز اين رقابت ها را كسب كند. گفتنى است در اين 

مسابقات بيش از 80 كشور حضور دارند.

مدال هاى  شيرجه 
ورزش: شيرجه روهاى كشورمان طلاى ماده شيرجه 3متر دوبل را 
كسب كردند. تيم شيرجه سه متر دوبل ايران با تركيب مجتبى ولى 
پور و شهنام نظرپور با كسب مجموع 334 و هشت صدم امتياز توانست 
مدال طلاى اين دوره از مسابقات همبستگى كشورهاى اسلامى را به 
خود اختصاص دهد.  همچنين شهنام نظرپور، شيرجه روى كشورمان 
كه توانسته بود به فينال شيرجه 10 متر انفرادى بازى هاى كشورهاى 
اسلامى برسد به مدال برنز اين ماده دست يافت. مجتبى ولى پور ديگر 
نماينده تيم ملى شيرجه كشورمان در اين ماده به عنوان چهارمى اين 

رقابت ها بسنده كرد.

كشتى آزاد همبستگى اسلامى
اسماعيل پور سوم شد

ورزش: در  رقابت هاى 4 وزن دوم كشتى آزاد بازى هاى همبستگى 
اسلامى، مسعود اســماعيل پور نماينده وزن 61 كيلوگرم ايران در 
ديدار رده بنــدى مقابل مراداف از تركمنســتان در مدت زمان  يك 
دقيقه و 22 ثانيه با نتيجه 10 بر صفر به برترى رســيد و مدال برنز را 
بر گردن آويخت. اســماعيل پور پيش از اين در دور اول مقابل رجب 
منير آكتاش از تركيه با نتيجه 2 بر يك به پيروزى رسيد. وى در دور 
بعد كوات اميرتايف از قزاقستان را با نتيجه 8 بر 2 مغلوب كرد و راهى 
مرحله نيمه نهايى شد اما در اين مرحله اسماعيل پور به مصاف حاجى 
على اف دارنده دو مدال طلاى جهان در ســالهاى 2014 و 2015  و 
دارنده مدال برنــز المپيك ريو از آذربايجان رفت كه هشــت بر يك 

شكست خورد و به ديدار رده بندى رفت.
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پيشنهاد يك 
ميلياردى عثمانوف 
براى خريد آرسنال

اسكاى اسپورتس: يكى از سهامداران 
عمده باشــگاه آرســنال قصد دارد با 
پيشنهادى قابل توجه، به مالك اصلى 

توپچى ها تبديل شود. عليشير عثمانوف پيشنهاد يك ميليارد پوندى خود را ارائه 
كرده و با اينكه سهامدار اصلى كنونى آرسنال يعنى استان كروئنكه هنوز پاسخى 
به آن نداده اما پيش بينى مى شود كه آنرا رد كند. عثمانوف كه متولد ازبكستان در 
شوروى سابق است داراى ثروتى معادل 11/2 ميليارد دلار و مالك 30درصد سهام 
باشگاه آرسنال مى باشد و كروئنكه كه از سال 2011 بيشترين سهام باشگاه را در 

اختيار دارد مالك تيم فوتبال آمريكايى لس آنجلس رمس نيز مى  باشد.

گابريل خسوس: 
آگوئرو را نفروشيد

ســان: پديــده برزيلــى باشــگاه 
منچسترســيتى كــه بــا حضورش 
در تركيــب اين تيــم از نيــم فصل 
رقابت هاى ليگ برتر، به نظر بسيارى 

از كارشناسان جاى را براى سرخيو آگوئرو در ميان سيتيزن ها تنگ كرده است، 
اما خود گابريل خسوس از مسئولان باشگاه درخواست كرد كه ستاره آرژانتينى 
سيتى را در فصل تابستان به فروش نرسانند. خسوس مى گويد: سرجيو بازيكن 
بسيار تاثيرگذار و مفيدى براى اين باشگاه اســت. او به اين باشگاه كمك هاى 
زيادى در گذشته كرده است و كارنامه فوق العاده اى داشته است. بنابراين همه 

طرفداران و همه بازيكنان مى خواهند كه او در اين باشگاه بماند.

بگوويچ و استقبال از 
محروميت براى فريب 

داور
اسكاى اســپورتس: دروازه بــان 
بوسنيايى تيم چلسى، از تصويب قانون 
در ليگ برتر انگليس براى محروميت 

دو جلسه اى بازيكنانى كه با شيرجه زدن قصد فريب داور را دارند استقبال كرد. 
آسمير بگوويچ مى گويد: به نظر من شيرجه زدن بازيكنان براى فريب داور با روح 
فوتبال سازگار نيست. بازيكنان بايد صادقانه بازى كنند و خود را به زمين نيندازند. 
مخصوصا در فوتبال انگليس كه معروف به بازى محكم و سخت زمين خوردن 
بازيكنان است اين تصميم اهميت بيشــترى پيدا مى كند. جاهايى نيز كه اين 

اشتباه به وجود مى آيد محروميت مى تواند باعث صادقانه تر شدن فوتبال شود.

بعد از پنج سال انتظار
مادريد در انتظار جشن قهرمانى

ورزش:  رئال مادريد امــروز در آخرين روز از 
رقابت هاى اين فصل لاليــگا در مالاگا مى تواند 
براى نخســتين بار از ســال 2012 در اسپانيا 
جشــن قهرمانى بگيــرد. با اينكه رســانه هاى 
حامى بارســلونا در روزهاى اخير بــه اين نكته 
اشــاره داشــته اند كه رويايى رئال با مالاگا كه 
هدايت آن برعهده ميشــل از نماد هاى ديرينه 
تاريخ باشــگاه مادريدى است، در واقع به معنى 
تقديم دو دستى قهرمانى به رئال خواهد بود، اما 
ميشل اعلام كرده كه تيمش بى توجه به رقابت 
صدرنشــينان، بازى هميشــگى خود را مقابل 

حريف انجام خواهد داد. 
بارسلونا در هشــت دوره قبلى رقابت هاى لاليگا 
شش بار به مقام قهرمانى رســيده و البته خيلى 
از هواداران اين تيم معتقدند كه در دو ســالى هم 
كه ايــن تيم جــام قهرمانى را بالاى ســر نبرده، 
مجموعه اى از تصميم هاى داورى به نفع تيم هاى 

مادريدى، جام را از نوكمپ دور نگه داشته بودند.
 اما امســال شــرايط به گونه ديگرى رقم خورد 
و بارســلونا در بيشــتر هفته هــاى ليــگ فصل
2017- 2016 در حد و اندازه رئال ظاهر نشــد. و 

البته اگرچه رئال هم با افت و خيزهاى زيادى روبرو 
بود ولى تيم زيزو به مراتب عملكرد بهترى در برابر 

موانع پيش رو براى قهرمانى  به نمايش گذاشت. 
كهكشــانى ها در روز آخر ليگ تنها به يك امتياز 
براى تثبيت قهرمانى نياز دارند. به عبارتى بارســا 
كه در يك دهه پيشين تقريبا سلطان   بى همتاى 
لاليگا بوده، براى كسب ســومين قهرمانى پياپى 
در ليگ در هفته آخر چاره اى به جز پيروزى برابر 
ايبار و اميدوار بودن به لغزش رئال نخواهد داشت 
ولى رونــد پيروزى هاى چشــمگير و پرگل رئال 
در هفته هاى اخير احتمال شــكل گيرى چنين 
سناريويى را به صفر رسانده است. و با اينكه رئال 
دراين فصل تنها در سه بازى ليگ شكست خورده 
اما باخت احتمالى برابر مالاگا رده يازدهم جدول 
تا حدى غيرممكن به نظــر مى آيد. اگرچه مالاگا 
تيمى است كه در پنج بازى اخير خود 13 امتياز 
اندوخته و ماه گذشــته هم با برتــرى 2-0 برابر 
بارسلونا كمك بزرگى به پيشتازى رئال مادريد در 

جدول كرده بود.
 زيدان احتمالا همان تركيبى را كه هفته گذشته 
برابر سلتاويگو انتخاب كرده بود در مالاگا هم تكرار 

كند و رونالدو تلاش مى كند تا ركورد 13 گل زده 
در هشت بازى اخير خود را بهبود بخشد. 

اما گرت بيل همچنان از جمع بازيكنان رئال دور 

خواهد بود. مسئولان باشــگاه رئال مادريد اعلام 
كرده اند در صورت كسب ســى و سومين عنوان 
قهرمانى خود در لاليگا به طور مســتقيم از مالاگا 

راهى ميدان سيبلس مادريد خواهند شد تا جشن 
قهرمانى شبانه خود را طبق سنت ديرينه در اين 
محل برگزار كنند. بعيد است كه رئال روز دوشنبه 
برنامه اى براى ادامه جشــن قهرمانــى در برنابئو 
تدارك ببينــد به خصوص اينكه مســئولان اين 
تيم ترجيح مى دهند برگزارى هرگونه مراسم در 
ورزشگاه را به بعد از بازى اين تيم برابر يوونتوس 
در فينال ليگ قهرمانان در كارديف موكول كنند. 

اتلتيكو مادريد هم امروز آخرين بازى خانگى خود 
را در ورزشگاه بيسنته كالدرون برابر بيلبائو انجام 
خواهد داد چرا كه از فصل آينده ورزشــگاه واندا 
متروپوليتانو با گنجايش 67هــزار نفرى ميزبان 

ديدارهاى خانگى اين تيم مى شود. 
با توجه به رقابت فشرده ويارئال، بيلبائو و سوسيه 
داد براى كسب دو سهميه درليگ اروپا، اين مسابقه 
هم از اهميت خاصى برخوردار خواهد بود. ويارئال 
يك امتياز نسبت به دو باشگاه ايالت باسك بيشتر 
اندوخته ولى اگر بارسلونادر فينال جام حذفى هفته 
آينده آلاوس را درجام حذفى مغلوب كند، هرسه 
اين تيم ها سهميه حضور در رقابت  هاى اروپايى را 

كسب خواهند كرد.

حضور سرزده
 ماموران وادا در كمپ 

تيم هاى ملى وزنه بردارى
ورزش: ماموران آژانس بين المللى مبارزه با دوپينگ(وادا) به صورت 

سرزده در كمپ تيم هاى ملى وزنه بردارى حاضر شدند.   ماموران آژانس 
بين المللى مبارزه با دوپينگ(وادا) در فاصلــه 26 روز تا آغاز رقابت هاى 
وزنه بردارى قهرمانى جوانان جهان، بصورت سرزده در محل كمپ تيم هاى 
ملى وزنه بردارى حاضر شدند و از 10 وزنه بردار حاضر در اردوى جوانان 
تست گرفتند.   همچنين پس از بازگشت اعضاى تيم ملى وزنه بردارى 

از بازى هاى همبستگى كشورهاى اسلامى، ماموران وادا از سيد 
ايوب موسوى، محمد رضا برارى، مجيد عسگرى، همايون 

تيمورى، و راميــن ربيعى به عنــوان مدال آوران 
اين دوره از مسابقات نيز نمونه گيرى 

كردند.

نوروزى برفراز اورست  
ورزش: جواد نوروزى و مهدى قليپور دو كوهنورد ايرانى 

هستند كه توانستند صبح قله اورست را صعود كنند و پرچم ايران 
را بر روى اين قله به اهتزاز درآورند. جواد نوروزى از 19 فروردين ماه و 

مهدى قلى پور از 12 فروردين به قصد صعود اورست عازم كشور نپال شده 
بودند. مهدى قلى پور در سال 95 با صعود به قله خان تنگرى موفق به تكميل 
صعودهاى پنجگانه منطقه  شوروى سابق شــد و نشان پلنگ برفى را دريافت 
كرد. او تاكنون توانسته قله هاى اسماعيل سامانى، كورژنوسكايا، قله پوبدا، قله 
ابن سينا، خان تنگرى، گاشربروم 1، گاشربروم 2، ماناسلو، اوشبا، لوتسه و 
نانگا پاربات را صعود كند.    جواد نوروزى نيز موفق به تكميل پنج صعود 

منطقه  شوروى سابق  و در يافت نشان پلنگ برفى است. او موفق 
به صعود قلل اسماعيل سامانى، قله كورژنوسكايا، قله پوبدا، 

قله ابن سينا، قله خان تنگرى، قله آيلند پيك و 
قله آرارات شده است.

نشست ويژه كميته
 بين المللى المپيك براى 

انتخاب ميزبان المپيك 2024
ايرنا : نشســت ويژه كميته بين المللى المپيك براى تصميم گيرى در مورد 

ميزبانى المپيك 2024 و 2028 در ماه ژوئن (خرداد) برگزار مى شود. كميته بين 
المللى المپيك اعلام كرد كه نشســت اضطرارى در باره اعطاى ميزبانى المپيك 
2024 و 2028 در ماه ژوئن برگزار مى شــود. لس آنجلس و پاريس تنها شهرهاى 
باقيمانده براى ميزبانى بازى هاى 2024 هستند. چهار شهر پاريس، لس آنجلس، 
رم و بوداپست نيز براى ميزبانى المپيك 2024 نامزد شده بودند كه بوداپست 
و رم به دليل هزينه بازى هــا انصراف دادند. كميته بيــن المللى المپيك، 

ميزبان نهايى المپيك 2024 را در ماه سپتامبر معرفى مى كند. اين نهاد 
بين المللى ورزش در بيانيه اى اعلام كرد: قرار است جلسه هيئت 

اجرايى انتخاب ميزبان به جاى ماه ژوئيه، در 9 ژوئن (19 
خرداد) برگزار شود.
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كريستيانو رونالدو ستاره پرتغالى باشگاه رئال مادريد 
در ادامه فعاليت هاى تجارى حاشيه فوتبالش، عكسى 
از خود در توئيترش در حال عكس بردارى براى تبليغ 

برند عطرش منتشر كرده است.

مرتضى پورعلى گنجى مدافع ملى پوش كشورمان كه 
به همراه تيمش السد، قهرمانى جام حذفى قطر را به 
دست آورد، با عكسى از خود در كنار فريرا سرمربى 
السد در اينستاگرامش او را يكى از بهترين معلمين و 

مربيان جهان لقب داد.

ديويد بكام با انتشار عكسى از خود در كنار آندرا پيرلو 
در زمان بازى كردن در آث ميلان، تولد هافبك سابق 

ايتاليا و «دوست خوبش» را تبريك گفته است.

توئيتر باشگاه آرســنال در توئيتى ســالروز تولد 
35ســالگى پيتر چك دروازه بان تيم ملى جمهورى 
چك و آرسنال و يكى از بهترين دروازه بان هاى تاريخ 
ليگ برتر انگليس را با انتشــار طراحى جالبى از او 

تبريك گفته است. 

 جيوگانيك: اينجا نيامده ام كه با مربيان بجنگم

رئيس فدراسيون قايقرانى: خودم بليت برگشت «جيوگا» را گرفتم
تكليف سرمربيان تيم هاى ملى مشخص شد

فدراسيون دوچرخه سوارى در 
پيچ خطرناك

ورزش: فدراسيون دوچرخه ســوارى بعد از گذشت نزديك به سه 
ماه از  پايان مسابقات قهرمانى آسيا 2017 بالاخره تكليف سرمربيان 
تيم هاى ملى خود را مشخص كرد. بعد از اينكه چندسالى شاهد رفت 
و آمد مربيان خارجى و يا انتخاب عجله اى يك مربى نزديك مسابقات 
بوديم،  اكنون فدراســيون چند ماه مانده به آغاز مسابقات هدايت 
تيم ملى سرعت را به محمد ابوحيدرى  و تيم هاى استقامت و نيمه 
استقامت را به حسين عسگرى سپرد و نشان داد  فعلا از فكر آوردن 

مربى خارجى بيرون آمده است.
با توجه  به اينكه رئيس فدراسيون هدف اصلى و ماموريت اين مربيان 
را حضور موفق در بازيهاى آسيايى داخل سالن تركمنستان،قهرمانى 
آســيا 2018،بازيهاى آســيايى 2018 اندونزى و در نهايت كسب 
سهميه المپيك در دو بخش پيست و جاده  عنوان كرده است، انتظار  

مى رود در  رويكردى كه قبلا داشته تغييراتى ايجاد كند. 
در سال هاى گذشته بارها شــاهد اين بوديم  مربيانى كه فدراسيون 
در اختيار مى گرفت از پاول بوران و چچى گرفته تا هرى هنريكس و 
مجيد ناصرى حضورشان در ايران مقطعى بود و شايد عمر حضورشان 
در تيم ملى به يك سال هم نمى رسيد. جدا از بحث كيفيت داشتن يا 
نداشتن مربيان خارجى، قطعا يك مربى براى پياده كردن برنامه هاى 
خود به زمان نياز دارد  و  با چند ماه كار كردن آن هم در برخى ماده ها 

كه ايران روند نزولى داشته  نمى توان انتظار معجزه داشت.
اكنون كه فدراســيون دوباره ســرمربيان تيم ملى را انتخاب كرده  
انتظار مى رود در وهله اول امكانات خوبى از بهترين تجهيزات گرفته 
تا اردوها و مسابقات برون مرزى برايشان فراهم كند و پس از آن  براى 
نتيجه گيرى زمان بيشترى را در اختيار مربيان خود بگذارد.در واقع 
زمان دادن به مربيانى كه به آن ها اعتماد كرده شايد براى فدراسيون 

نتيجه اى متفاوت از سال هاى گذشته را در پى داشته باشد.
 بدون شك رشــته كوهســتان مى تواند شــاهد عينى خوبى براى 
فدراسيون باشد كه پس از فرصتى كه به مربى اسلوونياى خود داد و بر 
خلاف گذشته با يك مسابقات آن را بركنار نكرد، اكنون در مسابقات 
قهرمانى آسيا 2017 شاهد كسب مدال برنز و عملكرد خوب ركابزنان 

كراس كانترى بوديم كه حتى تا پاى مدال هم پيش رفتند.
دوچرخه ســوارى ايران رويدادهاى مهمى را پيــش رو دارد. براى 
نتيجه گيرى، تيم هاى ملى نياز به حمايت همه جانبه فدراســيون 
دارند در غير اين صورت نمى توان شاهد حركت اساسى  در دوچرخه 
سوارى باشيم و انتظار داشته باشــيم بر فرض مثال محمد دانشور با 
تمرين كردن در پيست هاى ايران وشركت در مسابقات ليگ بتواند 
براى كسب مدال طلاى بازى ها ومسابقات قهرمانى آسيا با ركابزنان 

ژاپن و مالزى رقابت كند.

يكشنبه 31 ارديبهشت  جام جهانى جوانان
 ايران - كاستاريكا

 ساعت: 12:30 زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 31 ارديبهشت هفته 38 ليگ برتر انگليس
 چلسى - ساندرلند

 ساعت: 18:30 زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 31 ارديبهشت  هفته 38 لاليگا
 بارسلونا - ايبار

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه ورزش

 دوشنبه 1 خرداد  ليگ قهرمانان آسيا
 استقلال - العين امارات

 ساعت: 20:45 زنده از شبكه سه

سهشنبه 2 خرداد  ليگ قهرمانان آسيا
 پرسپوليس - لخويا قطر

 ساعت: 19:30 زنده از شبكه سه

سهشنبه 2 خرداد  ليگ قهرمانان آسيا
 استقلال خوزستان - الهلال عربستان

 ساعت: 20:30 زنده از شبكه ورزش

ورزش در سيما



 فناورى/ رها واعظى  این روزها 
در دنیاى فناورى، همه جا حرف از 
یک ویروس جدید رایانه اى شنیده 

مى شود، که به باجگیر یا باج افزار معروف است.
ویروس هــاى باجگیر یــا Ransomware به 
ویــروس هایى گفته مى شــود، که بــا نفوذ به 
سیســتم قربانى و با جســت و جو در اطلاعات 
سیســتم، فایل ها را توسط کدهاى رمزى مانند 
AES، رمزگذارى و سپس با ایجاد پیغام بر روى 
صفحه نمایش قربانى، از او درخواست مبلغى پول 

مى کنند. 
پولى که این ویروس از قربانى درخواست مى کند، 
واحد پول اینترنتى یا همان Bitcoin اســت و 
قابلیت ردگیرى ندارد. به عنوان نمونه، این ویروس 
با نمایش پیغامى براى کاربــر از وى مى خواهد 
تا مبلــغ 300 دلار را از طریق سیســتم پولى 
«Bitcoin» پرداخــت کند تــا بتواند فایل هاى 
قفل شــده اش را بازیابى نماید. در صورت توجه 
نکردن کاربر، این مبلغ بعد از گذشت پنج روز به 
دو برابر مقدار اولیه، یعنى 600 دلار مى رسد و بعد 
از گذشت 10 روز به 1000 دلار آمریکا افزایش 

پیدا مى کند!

  اروپایى ها بیشترین قربانیان
در ظاهر تاکنون تعدادى از سازمان ها که بیشتر 
آن ها در اروپا هستند، مورد حمله این باج افزار قرار 
گرفته اند. به عنوان مثال در یکى از بیمارستان هاى 

لندن کــه اخیراً مورد حمله ویروس هاى باجگیر 
قرار گرفت، سیســتم ها از کار افتاد، همه نتایج 
آزمایش هــا پرید، گروه هاى خونى ثبت شــده، 
غیرقابل دسترسى شد و تمام عمل هاى جراحى 

ثبت شده در سیستم ها کنسل شد!
براســاس گزارش هــاى Symantec، تا کنون 
رمزگشــاى این باج افزار ایجاد نشــده است و از 
همان لحظات نخست فعالیت این ویروس، بیش 
از 74 کشورى که بیشتر آن ها در اروپا و آسیا واقع 

شده اند، مورد حمله قرار گرفتند.
این بدافــزار در واقع از نوع نرم افزارهاى تروجان 
بوده و به مجرمــان اینترنتى امکان مى دهد، که 
رایانه هــاى آلوده به این ویروس را از راه دور قفل 
و دسترسى کاربران به اطلاعات ذخیره شده در 

سیستم ها را قطع کنند.

  چگونه به ویروس باج افزار آلوده مى شویم؟
ایمیل ها یکى از اصلى ترین روش هاى انتشار باج افزار 
است؛ بنابراین باید مراقب ایمیل هاى اسپم و تبلیغاتى 
باشیم، بویژه ایمیل هایى که ضمیمه آن ها فایل هاى 
مایکروسافتى هستند.این باج افزار از آسیب پذیرى 
ویندوزى اســتفاده واقدام به آلوده کردن سیستم ها 
مى کند، سیســتم آلوده نیز سیستم هاى متصل به 
شبکه را آلوده مى کند و همین طور این فرایند ادامه 
خواهد داشت. این ویروس از روى میزان کار شما با 
فایل ها به میزان اهمیت آن ها پى مى برد. باجگیر در 
درجه اول فایل هایى که بیشتر با آن سر و کار دارید را 

رمزنگارى مى کند، تغییر فرمت مى دهد و بى استفاده 
مى کند و در تمام درایوها نیز نفوذ مى کند.

  با باجگیر مقابله کنیم!
پیشــگیرى اولیه در برابر نفوذ، تنها راه چاره ما 
براى مقابله با سیســتم هایى اســت که ممکن 
است به ویروس هاى باجگیر آلوده شوند؛ زیرا به 
محض ورود مى تواننــد فعالیت تخریبى خود را 
آغاز کنند و این زمانى اســت که دیگر کار از کار 

گذشته است.
با وجــود آنکه ویروس باجگیــر فایل هاى همه 

درایوها را رمزنگارى مى کند، اما خودش فقط در 
درایو C مى نشــیند و با فرمت درایو c (درایوى 
که ویندوز شما در آن نصب است) به نمایش در 
مى آید. این ویروس تنها در صورتى از بین مى رود 
که ویندوز خــود را فرمت کنیم. همچنین براى 
جلوگیرى از آلوده شــدن به باجگیــر، با به روز 
رســانى سیســتم عامل و دیفندر آن مى توان از 
ابتلاى سیســتم جلوگیرى به عمل آورد. روش 
دیگــر براى جلوگیرى از این ویــروس باج افزار، 
بســتن Port 445 مى باشــد. به علاوه مى توان 
براى بســتن پورت هاى 445 و 139 مربوط به 

پروتکل SMB بر روى فایروال ویندوز اقدام کرد.

  بازگرداندن فایل هاى آلوده
Ransomware عملیاتى  ماهیت  متأســفانه 
ها طورى اســت که پس از آلوده کردن سیستم 
و رمزگــذارى فایل ها، امــکان بازیابى یا نجات 
فایل هاى کدگذارى شده را نیز از بین مى برد. هر 
چند که برخى از انواع ویروس، در صورت پرداخت 
اینترنتى پول درخواســتى توســط کاربر، کلید 
رمزگشایى را در اختیار وى قرارداده و به او کمک 
مى کند تا فایل هاى قفل شده خود را بازیابى کند، 
اما در هرحال و به احتمال بالاترى، فایل هاى رمز 
گذارى شده، قابل بازیافت نخواهند بود. البته تا 
کنون دو ابــزار رایــگان (TeslaDecrypt) و 
فایل هاى  براى رمزگشایى   (TeslaDecoder)
آســیب دیده، پیشنهاد شده اســت که قادرند 
فایل هاى رمزگذارى شــده را رمزگشایى کنند. 
 (TeslaDecrypt) یکــى از این برنامه ها کــه
نام دارد متعلق به شــرکت سیســکو مى باشد و 
تنها قادر اســت فایل هاى ECC را رمزگشایى 
کند. امــا برنامه نســبتاً جدید دیگــرى با نام 
(TeslaDecoder) قادر است تمامى پسوندها 
را رمزگشــایى کند. باید توجه داشــت که این 
برنامه ها در حالت بتا قرار دارند و ممکن اســت 
نتوانند فایل ها را بدرستى رمزگشایى کنند، پس 
در حال حاضر پیشگیرى سیستم هاى رایانه اى در 

برابر باجگیر بهتر از درمان آن هاست.

خطر قفل شدن و از بین رفتن اطلاعات

باجگیر رایانه اى غافلگیرتان نکند !

آیا اندروید Go جانشین اندروید One مى شود؟
امروزه  دیجیاتــو: 
بسیارى از تلفن هاى 
در  موجود  هوشمند 
پرچمدارهاى  بخصــوص  بازار 
گران قیمــت، توان پردازشــى 
بسیار بالایى دارند که در برخى 
موارد حتى از رایانه هاى شخصى 
نیز پیشــى مى گیرنــد. اما آیا 
کمپانى ها براى موبایل هاى ارزان 
قیمــت اندرویدى هم برنامه اى 

دارنــد؟ در این رابطه، شــرکت گوگل طرح هایى بــراى بازار تلفن هاى 
اندرویدى با قیمتى کمتر از 100 دلار دارد که امکان خرید دستگاه هاى 
مذکور را براى میلیاردها انســانى که از منابع محدود برخوردارند، فراهم 
مى کند. بــه گفته «آرپیت مِــدا» مدیر تولیــد «Android Go»، این 
پروژه جدیدترین طرح کمپانى براى افزایش امکان دسترســى به پلتفرم 
اندروید است. حالا با توجه به اینکه گوگل پیش از این نیز طرحى به نام 
«Android One» را در دســتور کار خود داشته، این پرسش به ذهن 
مى رسد که آیا قرار است اندروید Go جایگزینى براى پروژه مذکور باشد؟

Android One بــراى بازار میان رده هــا و Android Go براى بازار 
ارزان قیمت ها طراحى شــده است. آقاى آرپیت در پاسخ به این پرسش 
مى گوید:«اندروید Go جایگزینى براى اندروید One نیســت و در واقع، 
 Go بازار میان رده ها را هدف قرار داده، در حالى که اندروید One اندروید
براى موبایل هاى ارزان قیمت تعریف شــده است». «ساندار پیچاى» مدیر 
عامل گوگل نیز نظر مشــابهى دارد و معتقد است این دو پلتفرم در کنار 
یکدیگر بخشى از اکوسیستم اندروید را تشکیل خواهند داد. با اینکه شاید 
از ابتدا به نظر مى رسید اندروید Go جانشینى براى اندروید One باشد، 
حالا با توجه به اظهارات رسمى گوگل، مى دانیم این شرکت براى بازارهاى 

مختلف طرح هاى جداگانه اى در نظر گرفته است.

اینتل یک سخت افزار جدید معرفى کرد
 3D سخت افزار: در سال 2015 نخستین زمزمه هاى فناورى
Xpoint که توســط Intel و Micron توسعه داده شده بود 
 SSD که شامل Optane به گوش رســید. اولین مدل هاى حافظه هاى
 PCI هاى مبتنى بر اســلاتSSD 2 بودند، و کمى بعد نیز.Cache M

معرفى شده و در راه ورود به بازار هاى جهانى هستند. 
در ظاهر برخى از این ماژول ها به همــراه مادربردهایى که از حافظه هاى 
Optane پشتیبانى مى کنند، به صورت باندل به همراه مادربردها به فروش 
 3D Xpoint مى رســد. پس مى دانیم که حافظه هاى مبتنى بر فناورى
به دو شــیوه حافظه نهان (Cache) و SSD PCI مورد اســتفاده قرار 
مى گیرند. امادر ظاهر اینتل دســت بردار نبوده و یک سخت افزار جدید را 
به دنیاى دیجیتالى رایانه ها اضافه مى کند. این شرکت بتازگى اعلام کرده 
اســت که ماژول هاى DIMM را بر اساس فناورى 3D Xpoint تولید 
کرده و در سال 2018 راهى بازار خواهند کرد! این ماژول ها در جایگاه رم 
(RAM) ها نصب شــده و دقیقاً در استاندارد DIMM هستند. رم هاى 
موجود کنونى دو کلاس DIMM براى دسکتاپ و SO-DIMM براى 
 DRAM نوت بوك را دارا هســتند. اینتل معتقد اســت که حافظه هاى
کنونى ضعیف، کوچک، گران و ناپایدار هســتند؛ این در حالى اســت که 
حافظه هاى 3D Xpoint DIMM قادر به تحمل بار پردازشى سنگین، 
پهناى باند بیشــتر، طول عمر بالاتر، تلورانس خطاى پایین تر و مواردى از 
این دست هســتند که در زنجیره دسته بندى حافظه ها یک پله بالاتر از 

DRAMهاى فعلى قرار مى گیرند.

نرم افزار

سخت افزار
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زومیت: شــما هم حتماً شــب ها یا نیمه شب ها 
رفتگــران زحمت کشــى را دیده اید که ســوار بر 
کامیون هاى حمل زباله در حال جمع آورى زباله از 
کوچه ها و خیابان ها هستند. اما شاید در آینده این 
خودروها را در حالى ببینید که خودشان بدون هیچ 
 سرنشینى در حال کار هستند! شرکت ولوو، پیش از 

دیگر برندهاى جهان، فناورى خودران را به خدمت گرفته و به بهره بردارى عملى 
رسانده است. محصول خودران ولوو، فعلاً به عنوان یک کامیون حمل زباله، کار 
مى کند. کم تر از پنج ســال از تلاش گسترده شــرکت ها در راه توسعه فناورى 
رانندگى خودکار مى گذرد، اما پیشــرفت علمى این پروژه، فراتر از انتظار بوده و 
حالا آماده بهره بردارى عملى شده است. بتازگى گروه خودروسازى ولوو در یک 
همکارى مشترك با شرکت خدمات شهرى و بهداشتى رنووا، از فناورى خودران 

براى جمع آورى زباله از مناطق مسکونى، استفاده کرده است.

مهر: یک شرکت تولید کننده هواپیما اعلام کرده 
هزینه سفر با تاکسى هاى هوایى، هم اندازه سفر با 
تاکسى هاى معمولى خواهد بود. قرار است نخستین 
نمونه این تاکسى هوایى تا پایان سال آزمایش شود. 
به گزارش بیزینس اینســایدر، شــرکت فرانسوى 
ایرباس تصمیم دارد، پروژه هواپیماى الکتریکى به 

نــام Vahana 2020 را اجرا کند. هدف از اجــراى این پروژه کاهش ترافیک 
شــهرى در سراسر دنیاســت و افراد مى توانند با فشار یک دکمه تاکسى پرنده 
خود را سفارش دهند. زاك لاورینگ رهبر پروژه ایرباس اعلام کرده هزینه این 
تاکسى هوایى به ازاى هر مایل 1/5 تا 2/5 دلار خواهد بود زیرا این وسیله نقلیه 
هزینه هاى نگهدارى تاکسى هاى معمول را ندارد. این در حالى است که شرکت 
 Vahana اعلام کرده تا پایان 2017 میلادى نخستین نمونه هواپیماى تک نفره

را آزمایش خواهد کرد. 

ایسنا: دانشــمندان دانشگاه واشنگتن با همکارى 
یک شرکت انگلیســى به دنبال توسعه تراشه هاى 
قابل کاشــت در مغز با هدف کمک به افراد معلول 

هستند.
 به نظر مى رســد با ورود تراشه هاى رایانه اى قابل 
کاشت در داخل مغز انسان، مرز بین بشر و ماشین 

به سرعت در حال کمرنگ شــدن است. چندى پیش الون ماسک و شرکتش 
Neuralink بــا معرفى نوعى رابط مغز با همین نــام به دنیاى علم، در صدر 
رسانه ها قرار گرفت، چون این فناورى به کاربران امکان اتصال مستقیم به اینترنت 
از طریق مغزشــان را مى دهد. بتازگى پروژه دیگرى بین دانشــگاه واشنگتن و 
شرکت تولیدکننده تراشــه ARM در حال شکل گیرى است که هدف از آن 
توســعه این تراشه ها براى بازیابى حرکات افراد معلول است. گفته مى شود این 

تراشه حس لامسه کاربران را بازیابى مى کند.

تراشه هاى قابل کاشت در مغز افراد معلولتاکسى هوایى ارزانکامیون خودران ولوو به بهره بردارى رسید

خبر

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

فناورى

آیفون در 10 سالگى اش چه شکلى است؟
دیجى کالا: وقتى گوشى هاى آیفون 7 و 
7 پلاس معرفى شدند، خیلى ها مى گفتند 
آیفون هاى جدید شباهت بسیار زیادى به 
آیفون قبلى دارند و از این موضوع ناراضى 
بودنــد. همزمان گفته مى شــد تغییرات 
نه چندان زیاد آیفون 7 به این دلیل است 
که اپــل مى خواهد در دهمین ســالگرد 

تولد آیفون، در یک حرکت هیجان انگیز برگ برنده را رو کند. اکنون 
عکس هــاى جدیدى به عنوان نمایانگر ظاهر آیفون جدید در فضاى 
مجازى منتشر شده اند که شاید بتوانند تا حدى ما را با پرچمدار آینده 

اپل آشنا کنند.
شــایعات در مورد آیفون 8 مى گویند این گوشى قرار است نخستین 
آیفونى باشد که با صفحه نمایش OLED راهى بازار مى شود. به نظر 
مى رسد دوربین دوتایى آیفون 8 این بار به صورت عمودى روى بدنه 
گوشى جا گرفته است. در ساخت هردو پنل جلو و عقب گوشى هم 
از شیشــه 5D�2 بهره گرفته شده است. در این تصاویر خبرى هم از 
دکمه Touch ID یا کلید خانه نیست که این البته به خاطر نمایشگر 
لب به لب و بدون حاشــیه گوشى است. شاید برنامه اپل این باشد که 
در همان فضاى اندك پایین صفحه نمایش، فناورى اى را به کار ببرد 
 Home که کاربران از آن براى تشــخیص هویــت و به عنوان کلید
استفاده کنند. اما فعلاً چیز زیادى درباره این فناورى و عملى بودن آن 
نمى دانیم و به این ترتیب انتظار مى رود به راهکار دوم برسیم: راهکارى 
که سامســونگ هم براى گلکســى S8 و S8 پلاس از آن بهره برد و 

چیزى نبود جز قرار دادن حسگر اثر انگشت در پشت بدنه گوشى. 

شیائومى Mi Max 2 با صفحه نمایش 6/4 
اینچى مى آید

سخت افزار: شرکت چینى شیائومى با 
ساخت گوشى هاى هوشمند با کیفیت و 
مقرون به صرفه شهرت جهانى کسب کرده 
است. براى مثال جدید ترین پرچمدار این 
شرکت یعنى مى از بدنه اى از جنس فلز و 
شیشه برخوردار بوده و چیپ پردازشى آن 
نیز همانند گلکســى اس 8 اسنپدراگون 

835 مى باشد و در دوربین دوگانه این دستگاه همانند آیفون 7 از لنز 
تله فوتو استفاده شده است. این گوشى با تمامى این امکانات با قیمت 
360 دلار در چین به فروش مى رســد و متأسفانه تنها در کشور هاى 
آسیایى در دسترس است. در حال حاضر، شیائومى اعلام کرده است 
که در حال ساخت یک گوشى هوشمند با صفحه نمایش بزرگ است 
که مى تواند طرفداران این گونه گوشى ها را راضى کند. این گوشى با 
نام شیائومى مى مکس 2 عرضه خواهد شد و داراى یک صفحه نمایش 
6/4 اینچى به همراه یک باترى با ظرفیت 5000 میلى آمپر مى باشد. 
مى مکس یک گوشى میان رده است که قیمتى پایین تر از مى خواهد 
داشت. شرکت شــیائومى احتمالاً این دستگاه را در دو مدل یکى با 
تراشه اسنپدراگون 625 و دیگرى با تراشه جدید تر اسنپدراگون 660 
عرضه خواهد کرد. این گوشى به صورت رسمى در تاریخ 25 مى (4 

خرداد) در چین معرفى مى شود.

OLED با صفحه نمایش LG V30
دیجى کالا: براساس اطلاعات منتشر شده 
گوشى بعدى شرکت ال جى که به احتمال 
زیاد V30 نــام دارد بــا صفحه نمایش 
OLED خمیده راهى بازار مى شود. با این 
حساب بازار استفاده از این نوع صفحه هاى 
نمایش در ســال 2017 داغ تر از گذشته 
مى شود. تا این لحظه شایعه شده که اپل 

مى خواهد آیفون 8 را با صفحه نمایش OLED تولید کند و این در 
حالى است که سامسونگ در چند سال گذشته گوشى هایش را با این 
نوع صفحه نمایش راهى بازار مى کرد. شــایعات به این موضوع اشاره 
مى کنند صفحه هاى نمایشى که براى گوشى V30 استفاده مى شود 
را خود ال جى تولید خواهد کــرد. هنوز اطلاعات زیادى از پرچمدار 
بعدى ال جى مشخص نشده و هنوز چند ماهى هم تا معرفى رسمى 
آن فاصله داریم. انتظار مى رود این تلفن همراه هوشمند کمى قبل تر از 

آیفون 7 معرفى و راهى بازار شود.

دستیار هوشمند گوگل ابزار خانگى را کنترل مى کند
فارس: با ارتقاى دستیار هوشمند گوگل 
موسوم به Google Assistant مى توان 
از آن بــراى کنتــرل و مدیریــت طیف 
گســترده اى از ابزار و محصولات خانگى 
اســتفاده کرد. به گزارش تک هایو، ابزار 
مذکور که در قالب بلندگوى هوشــمند 
Home در دســترس است براى کنترل 

 ،LG ،iRobot لوازم خانگى و تولیدات شرکت هاى مشهورى مانند
GE Appliances و D-Link قابل استفاده خواهد بود. برنامه ها 
 Google و نرم افزارهاى هوشــمند به کار رفته در این محصولات با
Assistant ســازگار شده اند و البته برخى از آن ها قبلاً با بلندگوى 

هوشمند شرکت آمازون نیز سازگارى داشتند.
دســتیار Google Assistant از این پــس مى تواند براى کنترل 
محصولات و ابزار متصل به شــبکه واى - فاى منزل مورد اســتفاده 
قرار بگیرد، کاربران با استفاده از دستورهاى صوتى مى توانند جاروبرقى 
منزل را هدایت و کنترل کنند یا دریابند که چه بخشى از آن کثیف 
و چه بخشى تمیز است. دستیار Google Assistant با یخچال ها، 
اجاق گازها، ماشــین هاى ظرفشویى، ابزار تهویه مطبوع و دیگر لوازم 
خانگى هوشمند هم سازگار شده و مى تواند آن ها را نیز کنترل کند. 
همچنیــن مى توان از این طریق لامپ هــاى موجود در منازل را هم 
کنتــرل نمود. گوگل قصد دارد در آینده بر تعداد ابزار و لوازم خانگى 

مورد پشتیبانى Google Assistant بیفزاید.

بازار همراه

بازار فناورى
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حل جدول شماره قبل

1- استانداران قدیم را مى گفتند -  دست 
کشیدن اعتراضى از کار

2- وادار کردن- جامه- سپاسگزار
3- مسافر - علامت تجارى کالا - صابر

4- دل را خطاب کرده - درخت انگور - 
برطرف کردن- پایتخت سوئیس

5- ناشناخته- قنات - طلایه دار اعداد!
6- خیسى اندك - هنر هفتم - اسباب 

زحمت
7- خانــه بزرگ- از آتش افروزها - بانى 

پروتستان
8- شار مغناطیســى - عزیز دل - طرح 

بازنشسته دبیرستانى!
9- پرنــده اى با پاهاى دراز که بر بام ها 
لانه مى ســازد - ترکیبى از ید - داراى 

اخلاق پسندیده
10- ستاره - رئیس جمهور اسبق آمریکا 
که تئورى جنگ ستارگان را ارائه کرد - 

قلیل
11- حرف مکــرر! -  دهلیز - واحد پول 

فعلى کشورمان
12- خشک مزاج- صفحه الکترونیکى- 

تناوب زراعى - رفیق شفیق
13- کم پیدا - آشکار- حبیب خداست!

14- گودى ته دره - کشــته راه خدا - از 
پیامبران بنى اسرائیل

15- خرابى - وزیر نفت سابق عراق که در 
جنگ تحمیلى اسیر و به شهادت رسید

1- نوعى ماهى کنسروى - مرغ آتشى
2- مردان - کیش و آیین  - جمع مکسر 

مبدا
3- از انگشتان دست - شیرینى ورقه اى  

پرطرفدار - متحرك
4- نژاد مردم تایلند - چه بسیار - جوهر 

آدمى - عقاید
5- مخفف اگر - به هیجان آوردن کسى 

- سواره
6- پناهگاه - تباتى - جسم

7- نابود شده - تک - جایگاه و مقام
8- مادر باران! - حیوان  بومى اســترالیا 

- نشانه
9- پایتخت غنا - فراق - کشــور عربى 

همسایه عراق و سوریه
 منتظر نظرها، دیدگاه ها و انتقادهایتان در خصوص جدول هستیم

 با ما تماس بگیرید

iranpuzzle@gmail.com

جدول
محمدرضا على زاده
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 افقى

 عمودى

10- بنیان و اســاس - پایین آمدن  - فرار 
کردن

11- پدر همسر حضرت موسى(ع) - انجمن 
- تخم مرغ انگلیسى

12- از خــواب افزارهــا - ســفید مــوى 
شــاهنامه- خضاب - حرفــى در الفباى 

انگلیسى
13- راست و درست  - شیک - شب ها

14- از انــواع پســته مرغــوب ایرانى  - 
خودروى جنگى - قاره کهن

15- برابر فارســى «تخــت روان» برایش 
برگزیده شد -رئوف
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